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Slovo starosty
Vážení spoluobčané,
v minulém týdnu jsme po dlouhém 

čekání obdrželi vyrozumění z Integrova-
ného regionálního operačního programu 
o přidělení dotace ve výši 90% nákladů 
na realizaci projektu Přístavba základ-
ní školy Moravská Nová Ves. Jak jsem již 
dříve avizoval, tuto zprávu jsme očekávali 
vzhledem ke kvalitě projektu, kdy se nám 
v hodnocení podařilo získat maximální 
dosažitelný počet bodů a také nejvyšší 
v působnosti Místního akčního plánu 
vzdělávání ORP Břeclav. V tento okamžik 
zbývá tedy dokončit vybavení školy ná-
bytkem na míru a především dodávkou 
nákladného IT vybavení. Náklady této 
části projektu předpokládáme ve výši cca 
tři miliony korun. V nejbližší době bude 
připraveno a vyhlášeno výběrové řízení na 
dodavatele. Spolu s již proinvestovanými 
prostředky za stavbu samotnou a přípravu 
projektu předpokládáme celkovou výši 
dotace kolem cca 23 milionů korun. 

Úvodem prvního letošního zpravo-
daje bych Vás také rád krátce informoval 
o některých prioritách, které si „staronové“ 
vedení obce vytklo v následujících čtyřech 
letech. Tento „seznam“ byl prozatím pro-
jednán na úrovni rady městyse a bude dále 
projednán v zastupitelstvu. Není proto ani 
úplný ani konečný. Nelze dopředu odhad-
nout, co se v průběhu let pokazí nebo na 
co bude vypsán nějaký dotační titul. 

Nicméně za stávajícího fi nancování ze 
strany státního rozpočtu a při zachování 
základních parametrů stávajícího hos-
podaření městyse, spolu s dotací na pří-
stavbu školy, bude mít městys v příštích 
čtyřech letech na investice cca nejméně 
80 milionů korun. Případné další fi nanční 
prostředky, které se podaří (nebo nepo-
daří) získat z dotačních nelze dopředu 
odhadnout, neboť parametry dotačních 
titulů se poměrně dynamicky mění. 

Každopádně bychom rádi především 
realizovali přístavbu nové jídelny k bu-
dově mateřské školy. Tento záměr řeší 
nedostatečnou kapacitu stávající školní 
jídelny a kuchyně, a to nejenom pro žáky, 
ale také pro externí strávníky, zejména se-
niory. Předpokládá se též víkendové vyu-
žití jídelny a dalších prostor pro případné 
soukromé oslavy, atd. Podobné prosto-
ry v obci, po uzavření jídelny v budově 
společnosti Agromoravia, citelně schází. 
V tuto chvíli pracujeme na předprojekto-
vé přípravě zadání studie stavby. 

Další v pořadí jsou nezbytné opravy 
kanalizací a komunikací, které jsou ve 
špatném až havarijním stavu. Jedná se 
o ulice Kamenná, Široká, Hliník, K Zá-
humní, Jana Černého. Také předpoklá-
dáme dokončení oprav bezbariérových 
chodníků na ulicích Školní, Anenská, Pod 
Kostelem, Sadová. Zde předpokládáme 
využití dotací Státního fondu dopravní 

infrastruktury, ze kterého se nám daří již 
téměř rutině čerpat fi nanční prostředky. 

Nezbytné bude též dokončení inves-
tic do školství. Především budova měš-
ťanky není v dobrém stavu. Především 
střecha a sklepní prostory jsou již nevy-
hovující a zcela opotřebené. Bude nutná 
generální oprava, při níž budou vytvoře-
ny nové prostory pro šatny a zázemí pro 
mimoškolní aktivity dětí. 

Dalším rozvojovým záměrem je vý-
stavba budovy zdravotního střediska, ve 
kterém by byly soustředěny ordinace lé-
kařů působících v obci, spolu s lékárnou 
a ordinací zubního lékaře, který v tuto 
chvíli v obci chybí. Stávající ordinace 
jsou částečně v provizorních a částeč-
ně nevyhovujících prostorách, zejména 
z důvodu absence či ztíženého bezbarié-
rového přístupu.  

Jak jsem již uvedl, seznam není ko-
nečný. Existuje spousta dalších nápadů 
a záměrů, zejména ve vztahu k veřejným 
prostranstvím, využití budov v majetku 
městyse, které v tuto chvíli nejsou využívá-
ny nebo byly pořízeny pro budoucí využití. 

Celkové množství realizovaných „pri-
orit“ se nakonec odvine od ceny staveb-
ních prací (bohužel  neustále rostoucí) 
a rychlosti s jakou se daří získat potřebná 
vyjádření a povolení (bohužel neustále 
klesající).

Marek Košut, starosta 

Výpis usnesení z 2. a 3. veřejného zasedání zastupitelstva

Výpis usnesení rady a zastupitelstva

Usnesení č. 7/2/2018 
Zastupitelstvo Městyse Moravská Nová Ves 
jednohlasně schválilo poskytnutí veřejné fi -
nanční podpory spolku: Základní článek Hnutí 
Brontosaurus BRĎO Vlkani, Mikulčice ve výši 
85 000,- Kč.

Usnesení č. 8/2/2018 
Zastupitelstvo Městyse Moravská Nová Ves 
jednohlasně schválilo poskytnutí veřejné fi -
nanční podpory spolku: FK Moravská Nová 
Ves  ve výši 461 000,- Kč.

Usnesení č. 9/2/2018 
Zastupitelstvo Městyse Moravská Nová Ves 
jednohlasně schválilo poskytnutí veřejné fi -
nanční podpory spolku: TJ Sokol Moravská 
Nová Ves, z.s., se sídlem nám. Republiky 107 ve 
výši 80 000,- Kč.

Usnesení č. 10/2/2018 
Zastupitelstvo Městyse Moravská Nová Ves 
jednohlasně schválilo poskytnutí veřejné fi -
nanční podpory spolku: Jatelinka – dětský 
folklórní soubor, ve výši 66.000,- Kč.

Usnesení č. 11/2/2018 
Zastupitelstvo Městyse Moravská Nová Ves 
jednohlasně schválilo poskytnutí veřejné fi -
nanční podpory spolku: Slovácký krúžek Mo-
ravská Nová Ves ve výši 90.000,- Kč.

Usnesení č. 12/2/2018 
Zastupitelstvo Městyse Moravská Nová Ves 
jednohlasně schválilo poskytnutí veřejné fi -
nanční podpory spolku: Neonky Moravská 
Nová Ves, ve výši 120.000,- Kč. 

Usnesení č. 13/2/2018 
Zastupitelstvo Městyse Moravská Nová Ves jed-
nohlasně schválilo poskytnutí veřejné fi nanční
podpory spolku: Zuzanky Týnec, ve výši 80.000,- Kč. 

Usnesení č. 14/2/2018 
Zastupitelstvo Městyse Moravská Nová Ves jed-
nohlasně schválilo poskytnutí veřejné fi nanční 
podpory spolku: SH ČMS - Sbor dobrovolných 
hasičů Moravská Nová Ves ve výši 110.000,- Kč. 

Usnesení č. 15/2/2018 
Zastupitelstvo Městyse Moravská Nová Ves 

jednohlasně schválilo poskytnutí veřejné fi -
nanční podpory spolku: Vinařský spolek Mo-
ravská Nová Ves ve výši 65.000,- Kč. 

Usnesení č. 16/2/2018 
Zastupitelstvo Městyse Moravská Nová Ves 
jednohlasně schválilo rozpočet městyse Mo-
ravská Nová Ves na rok 2019. Na straně příjmů 
46 682 200,- Kč. Na straně výdajů 41 223 800,- Kč. 
Ve fi nancování bude zapojen přebytek roz-
počtu ve výši 5 458 400,- Kč, kdy závaznými 
ukazateli rozpočtu jsou rozpočtové paragra-
fy. 

Usnesení č. 17/2/2018 
Zastupitelstvo Městyse Moravská Nová Ves 
jednohlasně schválilo následující výši příspěv-
ků na provoz jím zřizovaných příspěvkových 
organizací: příspěvek ve výši 1 990 000,-Kč 
Mateřské škole Moravská Nová Ves, příspěvek 
ve výši 2 578 000,-Kč Základní škole Moravská 
Nová Ves, příspěvek ve výši 7 190 000,- Kč pří-
spěvkové organizaci Služby Moravská Nová 
Ves, kdy závaznými ukazateli rozpočtu jsou 
celkové částky příspěvků. 
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Usnesení č. 18/2/2018 
Zastupitelstvo Městyse Moravská Nová Ves 
jednohlasně schválilo rozpočet sociálního fon-
du městyse Moravská Nová Ves na rok 2019, 
kdy na straně příjmů je ve výši 109 000,- Kč 
a na straně výdajů ve výši 109 000,- Kč.  

Usnesení č. 19/2/2018 
Zastupitelstvo Městyse Moravská Nová Ves 
jednohlasně schválilo rozpočtového opat-
ření č. 6/2018, kdy rozpočtové příjmy ve výši 
58.963.900,- Kč budou po navýšení o 239.300,- 
Kč a budou činit 59.203.200,- Kč.  Rozpočtova-
né výdaje ve výši 74.335.300,- Kč budou po 
navýšení o 239.300,- Kč činit 74.574.600,- Kč. 
Do fi nancování bude zapojen zůstatek na 
bankovním účtu ve výši 15.371.400,- Kč.  

Usnesení č. 20/2/2018 
Zastupitelstvo Městyse Moravská Nová Ves 
jednohlasně schválilo vyhlášku č. 2/2018 
o stanovení závazných podmínek pro pořádá-
ní a průběh a ukončení veřejnosti přístupných 
sportovních a kulturních podniků, tanečních 
zábav a diskoték a jiných kulturních podniků 
a o regulaci nočního klidu.

Usnesení č. 21/2/2018 
Zastupitelstvo Městyse Moravská Nová Ves 
jednohlasně schválilo Směrnici pro nakládání 
s  osobními údaji.

Usnesení č. 22/2/2018 
Zastupitelstvo Městyse Moravská Nová Ves 
vzalo na vědomí zprávy Finančního výboru 
zastupitelstva městyse Moravská Nová Ves 
č. 1/2018 a 2/2018.

Usnesení č. 7/3/2019
Zastupitelstvo Městyse Moravská Nová 
Ves zrušilo své usnesení ze dne 14.3.2018 
č. 26/17/2018. 

Usnesení č. 8/3/2019
Zastupitelstvo Městyse Moravská Nová 
Ves zrušilo své usnesení ze dne 14.3.2018 
č. 24/17/2018. 

Usnesení č. 9/3/2019
Zastupitelstvo Městyse Moravská Nová Ves 

jednohlasně schválilo prodej pozemku parc.
č. 1717/159 v k.ú. Moravská Nová Ves za cenu 
436 508,- Kč, kdy náklady s převodem nese 
kupující.

Usnesení č. 10/3/2019
Zastupitelstvo Městyse Moravská Nová Ves 
jednohlasně schválilo nákup id. 1/8 pozem-
ku parc.č. 1717/95 o výměře 1202 m2 v obci 
a k.ú. Moravská Nová Ves, za 30 050,- Kč, id. 
1/16 pozemku parc.č. 1717/95 o výměře 1202 
m2 v obci a k.ú. Moravská Nová Ves, za 15 025,- 
Kč, id. 1/8 pozemku parc.č. 1717/95 o výměře 
1202 m2 v obci a k.ú. Moravská Nová Ves, za 
15 025,- Kč, kdy náklady s převodem pozemku 
nese kupující.

Usnesení č. 11/3/2019
Zastupitelstvo Městyse Moravská Nová Ves 
jednohlasně schválilo prodej části pozem-
ku parc.č. 292/1 o výměře 3 m2 (nové parc.č. 
292/3) v k.ú. Moravská Nová Ves za cenu 900,- 
Kč, kdy náklady s převodem nese kupující.

Usnesení č. 12/3/2019
Zastupitelstvo Městyse Moravská Nová Ves 
si vyhrazuje v souladu s § 84 odst. 4 zákona 
128/2000 Sb., o obcích, rozhodnout o schvá-
lení záměru prodeje části pozemku parc.č. 
1319/1, 1320 a 1321/5  o výměře 160 m2, v k.ú. 
Moravská Nová Ves. 

Usnesení č. 13/3/2019
Zastupitelstvo Městyse Moravská Nová Ves 
jednohlasně schválilo přijetí daru části po-
zemku parc.č. parc.č. 627/1 o výměře 4m2 
(nové parc.č. 627/3) dle GP- 1852-75/2017 od 
Jihomoravského kraje, se sídlem Žerotínovo 
náměstí 449/3, 601 82 Brno, kdy náklady s pře-
vodem nese městys.

Usnesení č. 14/3/2019
Zastupitelstvo Městyse Moravská Nová 
Ves jednohlasně schválilo směnu pozemku 
městyse parc.č. 1585 o výměře 477 m2 v obci 
a k.ú. Moravská Nová Ves, za pozemek parc.
č. 3959/78 o výměře  3240m2. 

Usnesení č. 15/3/2019
Zastupitelstvo Městyse Moravská Nová Ves 

jednohlasně schválilo podání žádosti o dotaci 
z programu Podpora rozvoje regionů 2019+, 
podprogramu Podpora obnovy a rozvoje ven-
kova Ministerstva pro místní rozvoj na akci 
Moravská Nová Ves – Obnova zpevněných 
ploch na hřbitově.

Usnesení č. 16/3/2019
Zastupitelstvo Městyse Moravská Nová Ves 
schválilo podání žádosti o dotaci z programu 
Podpora rozvoje regionů 2019+, podprogra-
mu Podpora obnovy a rozvoje venkova Mi-
nisterstva pro místní rozvoj na akci Moravská 
Nová Ves – Street workoutové hřiště.

Usnesení č. 17/3/2019
Zastupitelstvo Městyse Moravská Nová Ves 
jednohlasně schválilo podání žádosti o dotaci 
z programu Podpora rozvoje regionů 2019+, 
podprogramu Podpora obnovy a rozvoje ven-
kova Ministerstva pro místní rozvoj na akci 
Moravská Nová Ves – Moravská Nová Ves – re-
konstrukce ulic Široká a Hliník.

Usnesení č. 18/3/2019
Zastupitelstvo Městyse Moravská Nová Ves 
schválilo rozpočtového opatření č. 2/2019 
Rozpočtové příjmy ve výši 47 134 000,- Kč bu-
dou navýšeny o 1 698 500,- Kč,- Kč a budou či-
nit 48 832 500,- Kč.  Rozpočtované výdaje bu-
dou ve výši 41 675 600,- Kč budou po navýšení 
o 1 798 500,- Kč činit 43 374 100,- Kč. Položka 
fi nancování bude činit 5 358 400,-Kč. 

Usnesení č. 19/3/2019
Zastupitelstvo Městyse Moravská Nová Ves 
jednohlasně schválilo, že pověřena k přijímání 
prohlášení o uzavření manželství bude paní 
Mgr. Hana Janulíková.      

Usnesení č. 20/3/2019
Zastupitelstvo Městyse Moravská Nová Ves 
jednohlasně schválilo, že budou vyzváni 
ti zájemci, kterým byl na základě usnesení 
zastupitelstva městyse ze dne 14. 3. 2018 
schválen prodej pozemku v lokalitě BR4 (zá-
stavba za měšťankou) a dosud nepodepsali 
kupní smlouvu, aby tak učinili nejpozději do 
31.3.2019.

Výpis usnesení z 2. – 6. schůze rady
Usnesení č. 3/2/2018
Rada městyse schválila návrh smlouvy č. 
HO-014330051412/002 mezi městysem 
M.N.Ves jako povinným a společností E.ON 
Distribuce, jako oprávněným, kdy předmě-
tem smlouvy je zřízení, provozování, opra-
vování a udržování distribuční soustavy 
(podpěrný bod, kabel NN) na pozemku p.č. 
292/1. Jednorázová náhrada za zřízení VB je 
ve výši 2500,- Kč. 

Usnesení č. 4/2/2018
Rada městyse schválila návrh smlouvy 
o připojení k  distribuční soustavě z  napěťo-
vé hladiny nízkého napětí č. 12458734 mezi 
městysem M.N.Ves jako povinným a společ-
ností E.ON Distribuce, a.s., oprávněným, kdy 
předmětem smlouvy je připojení k distribuční 
soustavě zařízení pro odběr elektřiny. Cena za 
připojení činí 8000,- Kč.

Usnesení č. 5/2/2018
Rada městyse schválila poskytnutí fi nanční-
ho příspěvku Malovanému kraji, z.s., ve výši 
5000,- Kč na vydávání Malovaného kraje, ne-
komerčního národopisného a vlastivědného 
časopisu Slovácko v roce 2019. 

Usnesení č. 6a/2/2018
Rada městyse schválila zveřejnit záměr prodeje 
pozemku p.č. 292/3 o ploše 3 m2 v k.ú. Mor. N. Ves

Usnesení č. 6b/2/2018
Rada městyse doporučuje zastupitelstvu 
městyse schválit prodej pozemku p.č. 292/3 
o ploše 3 m2 v  k.ú. Mor. Nová Ves za cenu 
300,- Kč za 1 m2.

Usnesení č. 7/2/2018
Rada městyse schválila pronájem bytu č. 2 
v DPS od 1.12.2018.   

Usnesení č. 8/2/2018
Rada městyse Moravská Nová Ves schválila 
mateřské škole M.N.Ves souhlas k  přislíbe-
ným darům. 

Usnesení č. 9a/2/2018
Rada městyse schválila Základní škole Mo-
ravská Nová Ves vyhlášení ředitelského volna 
v pátek 21.12.2018.

Usnesení č. 9b/2/2018
Rada městyse schválila Základní škole Mo-
ravská Nová Ves vyřazení drobného dlouho-
dobého majetku dle přílohy

Usnesení č. 9c/2/2018
Rada městyse vzala na vědomí oznámení 
Základní školy Moravská Nová Ves o úrazech 
žáků za období září  - listopad 2018
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Usnesení č. 9d/2/2018
Rada městyse přikázala Základní škole Mo-
ravská Nová Ves převézt nedočerpaný pro-
vozní příspěvek na rok 2018 zpět zřizovateli.

Usnesení č. 9e/2/2018
Rada městyse schválila Základní škole Mo-
ravská Nová Ves přijetí věcného daru popel-
nice za 489,- Kč. Dar bude určen jako věcná 
cena na školní ples 8.2.2019.

Usnesení č. 10/2/2018
Rada městyse schválila plán inventur na rok 
2018 a směrnici k inventarizaci č. XII/1/2011.

Usnesení č. 11a/2/2018
Rada městyse vzala na vědomí výroční zprá-
vu Mateřské školy za školní rok 2017/2018.

Usnesení č. 12/2/2018
Rada městyse schválila záměr pronájmu části 
nemovitosti parc. č. 4048/1 o výměře 3000 m2.

Usnesení č. 3/3/2018
Rada městyse schválila dodatek smlouvy 
mezi městysem M.N.Ves (objednatel) a spo-
lečností Megawaste kdy předmětem dodat-
ku je navýšení ceny za likvidaci a svoz odpa-
du č. 200307 (kontejnerový svoz ze sběrného 
dvora) na 1250,- Kč/t a 2095,- Kč za vývoz 
kontejneru.

Usnesení č. 4/3/2018
Rada městyse schválila jmenování členů 
školské rady. 

Usnesení č. 5/3/2018
Rada městyse schválila smlouvu o účinko-
vání  mezi Domem kultury Hodonín, p.o., 
a Městysem Moravská Nová Ves. Jedná se 
o účinkování divadelního souboru Svatopluk 
dne 10.12.2018 v  19.00 h v  sále sokolovny.  
Cena za představení činí 1000,- Kč vč. DPH + 
12 % z  hrubé tržby za vstupenky, min. však 
300 Kč brutto. 

Usnesení č. 6/3/2018
Rada městyse schválila zadat zakázku na do-
dávku elektřiny a zemního plynu do budov 
Městyse Moravská Nová Ves a jím zřizova-
ných příspěvkových organizací, společnosti 
E.ON Energie, s nabídkovou cenou za dodáv-
ku elektřiny pro rok 2019 ve výši 489 924,64 
Kč bez DPH a s nabídkovou cenou za dodáv-
ku zemního plynu ve výši 625  218,- Kč bez 
DPH. 

Usnesení č. 7/3/2018
Rada městyse schválila uzavřít smlouvu 
mezi Městysem Moravská Nová Ves a spo-
lečností Deratizace4D, s.r.o., kdy předmětem 
smlouvy je celoplošná deratizace obce.  

Usnesení č. 8/3/2018
Rada městyse schválila záměr pronájmu 
části nemovitosti parc. č. 4048/1 o výměře 
3000 m2.

Usnesení č. 9/3/2018
Rada městyse schválila smlouvu o poskytnu-
tí veřejné fi nanční podpory Římskokatolické 
farnosti Moravská Nová Ves ve výši 118 000,- 
Kč, kdy podpora je poskytována na opravu 
soch sv. Václava a sv. Floriána na prostranství 
před kostelem.  

Usnesení č. 3a/4/2018
Rada městyse schválila návrh rozpočtu pří-
spěvkové organizace Služby Moravská Nová 
Ves v předloženém znění.

Usnesení č. 3b/4/2018
Rada městyse schválila návrh rozpočtu Ma-
teřské školy Moravská Nová Ves v  předlože-
ném znění.

Usnesení č. 3c/4/2018
Rada městyse schválila návrh rozpočtu Zá-
kladní školy Moravská Nová Ves v předlože-
ném znění.

Usnesení č. 3d/4/2018
Rada městyse schválila příspěvek příspěvko-
vé organizaci Služby Moravská Nová Ves ve 
výši 7 190 000,- Kč.

Usnesení č. 3e/4/2018
Rada městyse schválila příspěvek Mateřské 
škole Moravská Nová Ves ve výši 1 990 000,- Kč.

Usnesení č. 3f/4/2018
Rada městyse schválila příspěvek Základní 
škole Moravská Nová Ves ve výši 2 578 000,- Kč.

Usnesení č. 3g/4/2018
Rada městyse schválila střednědobý výhled 
příspěvkové organizace Služby Moravská 
Nová Ves na roky 2019-2021.

Usnesení č. 3h/4/2018
Rada městyse schválila střednědobý výhled 
Mateřské školy Moravská Nová Ves na roky 
2019-2021.

Usnesení č. 3i/4/2018
Rada městyse schválila střednědobý výhled 
Základní školy Moravská Nová Ves na roky 
2019-2021.

Usnesení č. 3/5/2019
Rada městyse schválila smlouvu o reklamní 
činnosti mezi městysem M.N.Ves (zhotovitel) 
a společností Modrý Projekt s.r.o. Smlouva se 
uzavírá na jednorázovou akci – Ples městyse 
12.1.2019. 

Usnesení č. 4/5/2019
Rada městyse schválila dodatek č. 1 ke 
smlouvě o dílo mezi Ing. Josefem Janulíkem 
a Městysem Moravská Nová Ves (objednatel). 
Dodatek se týká navýšení sazeb za služby 
KEO, ALIS vzhledem k infl aci. 

Usnesení č. 5/5/2019
Rada městyse schválila smlouvu o dílo mezi 
zpracovatelem a Městysem Moravská Nová 
Ves (objednatel). Předmětem smlouvy o dílo 
je zhotovení sošky sv. Urbana na akci Žehná-
ní vína 2019. 

Usnesení č. 6/5/2019
Rada městyse vzala na vědomí oznámení pří-
spěvkových organizací – Základní škola Morav-
ská Nová Ves, Mateřská škola Moravská Nová 
Ves a Služby Moravská Nová Ves o přeúčtování 
vypůjčeného majetku z účtu 966 na účet 909.

Usnesení č. 7/5/2019
Rada městyse schválila občanům M.N.Vsi 
příspěvek na údržbu veřejného prostranství 
před jejich rodinným domem.

Usnesení č. 8/5/2019
Rada městyse vzala na vědomí stížnost Řím-
skokatolické farnosti M.N.Ves 

Usnesení č. 9/5/2019
Rada městyse schválila dodatek smlouvy 
o poskytování odborných knihovnických 
služeb mezi Městysem Moravská Nová Ves 
(příjemce) a  Městskou knihovnou Břeclav, 
p.o., Předmětem smlouvy je zajištění náku-
pu a distribuce knihovních fondů poříze-
ných z prostředků obce v roce 2019. Městys 
se zavazuje uhradit částku 20 000,- Kč na 
nákup knih.

Usnesení č. 10/5/2019
Rada městyse schválila rozpočtové opatření 
č. 7/2018. Rozpočtované příjmy ve výši 59 
203 200,- Kč budou sníženy o 1 131 300,- Kč 
a budou činit 58 071 900,- Kč. Rozpočtované 
výdaje ve výši 74 574 600,- budou sníženy o 14 
981 800,- Kč a budou činit 59 592 800,- Kč. Fi-
nancování ve výši 15 371 400,- Kč bude sníženo 
o 13 850 500,- Kč a bude činit 1 520 900,- Kč. 

Usnesení č. 11a/5/2019
Rada městyse vzala na vědomí změnu sa-
zebníku odměn pro sběrné dvory a koefi ci-
entů bonusových složek a standardy složení 
komunálních odpadů a podílů obalové slož-
ky u společnosti Ekokom a.s.                                                                                                                   

Usnesení č. 11b/5/2019
Rada městyse vzala na vědomí změnu od-
měn pro sběrné dvory za elektrozařízení 
u společnosti Asekol a.s., 

Usnesení č. 11c/5/2019
Rada městyse schválila možnost spolupráce 
se společností REMA AOS, o zpětném odběru 
obalů a odpadu z obalů.                                                                                                              

Usnesení č. 12a/5/2019
Rada městyse schválila poskytnutí veřejné 
fi nanční podpory spolku: Český zahrádkářský 
svaz ve výši 10 000,- Kč. 

Usnesení č. 12b/5/2019
Rada městyse schválila poskytnutí veřejné 
fi nanční podpory spolku: Rodinný klub Brou-
ček, z.s., ve výši 12 500,- Kč. 

Usnesení č. 12c/5/2019
Rada městyse schválila poskytnutí veřejné 
fi nanční podpory spolku: Myslivecký spolek 
„Tři topoly“, ve výši 10 000,- Kč.

Usnesení č. 12d/5/2019
Rada městyse schválila poskytnutí veřejné 
fi nanční podpory spolku: Moravskoslezský 
Kynologický svaz ve výši 16 000,- Kč.        

Usnesení č. 12e/5/2019
Rada městyse schválila poskytnutí veřejné 
fi nanční podpory spolku: Neoveské Heriny 
z.s., ve výši 30 000,- Kč.

Usnesení č. 12f/5/2019
Rada městyse schválila poskytnutí veřejné 
fi nanční podpory spolku: Myslivecký spolek 
„LUH“, ve výši 10 000,- Kč. 

Usnesení č. 12g/5/2019
Rada městyse schválila poskytnutí veřejné 
fi nanční podpory spolku: Moravský rybářský 
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svaz, z.s., ve výši 20 000,- Kč.  

Usnesení č. 13/5/2019
Rada městyse schválila míru infl ace za rok 
2018 dle ČSÚ 2,1 %, potřebné k úpravě nájmů 
bytových i nebytových prostor.

Usnesení č. 14a/5/2019
Rada městyse neschválila převod komunikace 
III/05526 do majetku městyse a nedoporučuje 
ZM přijetí pozemků pod touto komunikací.

Usnesení č. 14b/5/2019
Rada městyse vzala na vědomí žádost SÚS 
JMK Břeclav o převod (bezúplatný) pozem-
ků parc.č. 291/4, 4020/1, 4020/10, které 
jsou v majetku městyse a nacházejí se pod 
komunikací II/424 a III/4233 (od hlavní křižo-
vatky v obci po katastr Prušánek). 

Usnesení č. 15a/5/2019
Rada městyse schválila zadání zakázky na 
vypracování PD na opravu komunikace na 
ulici Široká a Hliník společnosti MaD projekt 
s.r.o., Na Rynku 198, Moravská Nová Ves za 
40 000,- Kč bez DPH.

Usnesení č. 15b/5/2019
Rada městyse schválila zadání zakázky na 
vypracování PD na opravu komunikace na 
ulici K  Záhumní společnosti MaD projekt 
s.r.o., Na Rynku 198, Moravská Nová Ves za 
40 000,- Kč bez DPH.

Usnesení č. 15c/5/2019
Rada městyse schválila zadání zakázky 
na vypracování PD na opravu komunikace 
a parkovacích stání u nádraží společnosti 
MaD projekt s.r.o., Na Rynku 198, Moravská 
Nová Ves za 56 000,- Kč bez DPH.

Usnesení č. 16a/5/2019
Rada městyse schválila dodatek č.1 veřejno-
právní smlouvy o zajišťování výkonu úkolů 
podle zákona o obecní policii, uzavřené mezi 
městysem a obcí Týnec, kdy předmětem do-
datku je navýšení ceny za hodinu vykonané 
služby na 400,- Kč

Usnesení č. 16b/5/2019
Rada městyse schválila dodatek č.1 veřejno-
právní smlouvy o zajišťování výkonu úkolů 
podle zákona o obecní policii, uzavřené mezi 
městysem a obcí Hrušky, kdy předmětem do-
datku je navýšení ceny za hodinu vykonané 
služby na 400,- Kč

Usnesení č. 3/6/2019
Rada městyse doporučuje ZM schválit da-
rovací smlouvu mezi městysem M.N.Ves (ob-
darovaný) a Jihomoravským krajem. Předmě-
tem smlouvy je darování pozemku p.č. 627/3 
v k.ú. M.N.Ves.   

Usnesení č. 4/6/2019
Rada městyse schválila Základní škole Mo-
ravská Nová Ves dočasného předfi nancování 
projektu MŠMT č.02_18_063 Šablony II z pří-
spěvku zřizovatele. 

Usnesení č. 5/6/2019
Rada městyse schválila rozpočtového 
opatření č. 1/2019, kdy rozpočtované pří-
jmy ve výši 46 682 200,- Kč budou navýšeny 
o 451 800,- Kč. Příjmy po navýšení budou 

činit 47 134 000,- Kč. Rozpočtované výdaje 
ve výši 41 223 800,- Kč budou navýšeny o 
451 800,- Kč. Výdaje po navýšení budou činit 
41 675 600,- Kč. Položka fi nancování zůstává 
beze změny.

Usnesení č. 6/6/2019
Rada městyse vzala na vědomí oznámení 
Slováckého krůžku Moravská Nová Ves o ko-
nání veřejnosti přístupné akce – krojový ples 
– dne 26.1.2019. 

Usnesení č. 7/6/2019
Rada městyse vzala na vědomí oznámení RK 
Brouček o konání veřejnosti přístupné akce 
– dětský karneval  dne 3.2.2019 od 15.00 do 
18.00 hodin. 

Usnesení č. 8/6/2019
Rada městyse Moravská Nová Ves schválila 
uzavřít smlouvu o zřízení věcného břemena 
č. HO-014330052197/001 mezi Městysem 
Moravská Nová Ves a E.ON Česká republika,. 
Předmětem smlouvy je umístění distribuč-
ní soustavy kabel NN, skříň NN, uzemnění - 
parc. č. 1543/1, 1771. 

Usnesení č. 9/6/2019
Rada městyse schválila darovací smlouvu 
mezi Městysem Moravská Nová Ves (obdaro-
vaný) a Františkem Ficem. Jedná se o věcný 
dar (jízdní kolo)  jako cena do tomboly na 
ples městyse 12.1.2019

Usnesení č. 10/6/2019
Rada městyse schválila Základní škole Mora-
vská Nová Ves přijetí věcných darů od spon-
zorů. Dary budou určeny jako příspěvek do 
slosování o věcné ceny na školní ples konaný 
dne 8.2.2019

Usnesení č. 11a/6/2019
Rada městyse schválila smlouvu o výpůjčce 
majetku mezi městysem jako zřizovatelem 
a příspěvkovou organizací Základní ško-
la Moravská Nová Ves, dle aktuálního in-
ventárního soupisu ke dni 1.2.2019. 

Usnesení č. 11b/6/2019
Rada městyse schválila smlouvu o výpůjčce 
majetku mezi městysem jako zřizovatelem 
a příspěvkovou organizací Mateřská ško-
la Moravská Nová Ves, dle aktuálního in-
ventárního soupisu ke dni 1.2.2019. 

Usnesení č. 11c/6/2019
Rada městyse schválila smlouvu o výpůjčce 
majetku mezi městysem jako zřizovatelem 
a příspěvkovou organizací Služby Moravská 
Nová Ves, dle aktuálního inventárního soupi-
su ke dni 1.2.2019. 

Usnesení č. 12/6/2019
Rada městyse neschválila neziskové orga-
nizaci BILICULUM, poskytnutí sponzorského 
daru na pokrytí nákladů spojených přede-
vším s dopravou klientů do stacionáře. 

Usnesení č. 13/6/2019
Rada městyse vzala na vědomí rezignaci Mi-
lana Valihracha na mandát člena Zastupitel-
stva městyse Moravská Nová Ves.

Usnesení č. 14/6/2019
Rada městyse schválila smlouvu o zřízení 

místa zpětného odběru baterií nebo akumu-
látorů mezi Městysem Moravská Nová Ves 
a REMA Battery, s.r.o., 

Usnesení č. 15a/6/2019
Rada městyse schválila jmenování kronikář-
ky Městyse Moravská Nová Ves - Ivany Zuga-
rové. 

Usnesení č. 16/6/2019
Rada městyse schválila smlouvu o poskyt-
nutí práv k užívání software č. SML-00270/19 
mezi Městysem Moravská Nová Ves (odběra-
tel a uživatel) a ALIS, s.r.o., Mariánská 538/21, 
470 01 Česká Lípa (dodavatel). Předmětem 
smlouvy je pořízení software Majetek a Mzdy. 
Cena činí 5760,- Kč.

Usnesení č. 17a/6/2019
Rada městyse schválila pronájem části ne-
movitosti parc. č. 4048/1 o výměře 3 000 m2, 
společnosti Zelená biomasa, a.s., Bohdaneč 
87, 285 25 Bohdaneč, od 1.1.2019 na dobu 
neurčitou, výše nájmu 3 000,- Kč měsíčně

Usnesení č. 17b/6/2019
Rada městyse schválila pronájem části ne-
movitosti parc. č. 4048/1 o výměře 3 000 m2, 
a to od 1.1.2019 na dobu neurčitou společ-
nosti GALUR s.r.o., se sídlem Masarykovo ná-
břeží 14/247, 110 00 Praha 1.

Usnesení č. 18/6/2019
Rada městyse vzala na vědomí žádost o od-
prodej pozemku parc.č. 1660 o výměře 95m2 
v k.ú. Moravská Nová Ves.                                                               

Usnesení č. 19/6/2019
Rada městyse souhlasí s odnětím produkč-
ní funkce lesa a z  předčasného smýcení 
porostu na pozemku parc.č. 4208/4 v  k.ú. 
Moravská Nová Ves z  důvodu realizace 
projektu „Kyjovka – lokální rozvolnění toku 
k.ú. Moravská Nová Ves“ za náhradu ve výši 
362 285,- Kč.

Usnesení č. 20/6/2019
Rada městyse vzala na vědomí oznáme-
ní Krajského úřadu Jihomoravského kraje 
o konci šestiletého funkčního období ředite-
lů školských zařízení.  

Usnesení č. 21/6/2019
Rada městyse schválila   cenovou nabídku 
ve výši 96 800,- Kč společnosti SONING Praha 
s.r.o., Pod Hájkem 406/1a, Praha na studii pro-
storové akustiky na sokolovně

Usnesení č. 22/6/2019
Rada městyse vzala na vědomí opětovný 
požadavek na zajištění větších prostor pro 
Klub Kulturistů Moravská Nová Ves.
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Informace z obecní knihovny 

Vítání občánků na úřadu městyse

Vážení rodiče, 
pokud máte zájem o slavnostní uvítání svého nově narozeného dítěte, 

nahlaste se prosím na podatelně úřadu městyse. 

Ve zprávách ukazovali, že už přile-
těli první čápi, vlaštovky se také vrace-
jí z teplých krajin, takže to vypadá, že 
jaro je na dosah. Letos relativně brzy, 
ale paní zima se určitě jenom tak nedá. 
Ještě nás asi potrápí svými vrtochy. 
A tak mnozí z nás rádi sáhnou po dobré 
knize, buď po práci na zahrádce, nebo 
při teplém čaji, když zrovna bude venku 
chladno a deštivo. 

A dobré knihy mnoha žánrů urči-
tě nabízí naše knihovna. V roce 2018 
proběhla velká inventura, kterou musí 
udělat každá knihovna jednou za pět 
let a během ní došlo ke kontrole všech 
svazků a také k velkému vyřazení knih 
rozpadlých, zastaralých a dlouhé roky 
nepůjčovaných. Díky tomu mohu po-
stupně doplňovat knihy, které naši čte-
náři vyhledávají. 

A jak jsme na tom loni byli? Tady je 
krátké shrnutí roku 2018. Do knihovny 
chodilo pravidelně 230 registrovaných 
čtenářů, z toho bylo 84 dětí do 15 let. 
Knihovní fond k poslednímu prosinci 
obsahoval 8 787 knih. Z toho je 7 736 
beletrie a 1 050 literatury naučné. Asi 
1/3 knih je pro děti a mládež. V roce 
2018 přibylo 340 nových knih. Výpůj-
ček bylo celkem 9 113. Během celého 
roku 2018 proběhlo v knihovně 43 akcí, 
především pro děti, kterých se celkem 
zúčastnilo asi 1 345 dětí a dospělých.  
Výměnný fond jsem obměnila 3x. Cel-
kem jsem během roku dovezla 511 knih 
zapůjčených z VF. 

Ale kde že loňské sněhy jsou? Roz-
tály a pro nás všechny je už rok 2018 
vlastně „historií“. Začal nový rok 2019 
a sním i nové aktivity v knihovně. Opět 
probíhají besedy pro žáky základní ško-
ly. Posledního ledna, když se rozdávalo 
pololetní vysvědčení, se v knihovně vy-
střídaly obě první třídy. Nejdříve jsem 

děti seznámila s chodem knihovny, pak 
plnily početní a písmenkové úkoly. Sklá-
daly jednoduché obrázkové skládačky 
a nakonec jim paní učitelky rozdaly to 
první vysvědčení v jejich životě. Já jsem 
je všechny pasovala na čtenáře knihov-
ny, obdržely vlastní průkazku, záložku 
do slabikáře se svým jménem a drobný 
dárek v podobě omalovánek. Doufám, 
že si na své úplně první vysvědčení ča-
sem rádi vzpomenou. Všem prvňáčkům 
přeji, aby i další vysvědčení byla plná 
jedniček a ve škole se jim stále dařilo. 
A doufám, že se budou vracet do 
knihovny jako čtenáři, aby využili své 
čtenářské průkazy. 

Ostatní třídy ZŠ se také postupně 
vystřídají na besedě v knihovně. Na 
těchto akcích se hlavně snažím nalákat 
děti ke čtení, nabízím jim knihy vhodné 
pro jejich věk, a to nejenom různé pří-
běhy, pohádky, komiksy a podobně, ale 
i naučnou literaturu, která jim vhodnou 
formou může pomoci při vzdělávání 
a prohloubení vědomostí o světě kolem 
nás. Kromě toho se v besedách také 
snažím děti informovat o užitečnosti, 
ale hlavně o nebezpečí internetu. 

Ale nechodí za mnou jenom školáci. 
Už se moc těším na všechny děti z ma-
teřské školy, na školní družinu a také na 
rodiče s těmi úplně nejmenšími občán-
ky městyse. 

Od letoška nabízí naše knihovna 
nově i půjčování interaktivních knih 
„kouzelné čtení“ od Albi, které s pomocí 
mluvící tužky nabízejí dětem zábavnou 
formou mnohé nové informace. Tužky 
mám v omezeném množství a knihy 
budu postupně doplňovat. Přijďte vy-
zkoušet, co mluvící tužka a kouzelná 
kniha umí.  

Samozřejmě hlavní náplní knihovny 
je půjčování knih. A nebyla by bez čte-

nářů. Proto věřím, že se i nadále budu 
každé úterý a pátek pravidelně potká-
vat se všemi současnými čtenáři, ale 
i s novými, kterým určitě může naše 
knihovna nabídnout rozptýlení nebo 
ponaučení ukryté v knihách. Budu se 
snažit všem čtenářům poskytnout co 
nejlepší služby i v roce 2019.  

Ráda bych také upozornila všech-
ny čtenáře, že od 1. 4 do 30. 9 se bude 
v úterý opět přecházet na letní otvíra-
cí dobu: Půjčovat se bude od 17:00 do 
20:00. Pátek zůstává stejný od 15:00 do 
18:00 hodin. 

Všechny další informace o knihov-
ně se dovíte na webových stránkách: 
mnves.knihovna.cz, kde můžete mimo 
jiné využívat ON-LINE katalog, který 
vám umožní zjistit, které knihy máme 
v knihovně, které jsou půjčené, nebo si 
vybranou knihu můžete zarezervovat. 
Pokud mi chcete psát nebo se na něco 
zeptat, budu se těšit na Vaši korespon-
denci na emailu knihovny: mnvesk-
nihovna@seznam.cz. Jenom do před-
mětu, prosím, pište: čtenář, abych Váš 
dotaz ve spoustě reklamní pošty našla.  
Popřípadě mi můžete telefonovat nebo 
psát na mobil: 774 600 052.

Knihovnice 
Xenie Bezchlebová
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Cabernet Moravia a Fratava 
– odrůdy révy, které mají původ v Moravské Nové Vsi 

Příspěvky od spoluobčanů

Vinařský spolek uspořádal 6. pro-
since, v den svátku svatého Mikuláše, 
přednášku na téma Cabernet Moravia 
a Fratava . Ti, kteří přišli, měli možnost 
se dozvědět mnoho informací o pěsti-
telských a technologických vlastnostech 
těchto odrůd a také mohli ochutnat 
a posoudit kvalitu, jak mladých vín, tak 
i starších ročníků.

Nevím kolik neovešťanů vín, že dvě ze 
šedesáti jedné moštových odrůd zapsa-
ných v odrůdové knize, tím povolených 
k pěstování a výrobě vína v České repub-
lice, pochází z Moravské Nové Vsi. A právě 
původ odrůdy a kvalita viničních tratí má 
největší vliv na dobrý odbyt a cenu vína. 
To by každý, kdo víno vyrábí a ve vinařství 
podniká, měl brát na vědomí.

Cabernet Moravia

Odrůda vznikla z křížení Zweigeltrebe 
x Cabernet Franc, které bylo provedeno 
v roce 1975. První sklizeň hroznů na větši-
ně semenáčích byla v roce 1979. Z nich se 
ukázal jako nejzajímavější semenáč M-43 
a to jak po stránce pěstitelské, tak také 
kvality hroznů i vyrobeného vzorku vína. 
Na základě těchto výsledků došlo k inten-
zivnímu rozmnožování a vysazování na 
další stanoviště. Za celé toto období jsme 
získali dostatek výsledků  a  zkušeností 
s  pěstováním a kvalitou vína této odrůdy.

Cabernet Moravia je vitální a velmi 
plodná pozdní odrůda. Proto jsou pro ni 
nejvhodnější jen ty nejteplejší a nejjiž-
nější polohy na Moravě. Lépe jí vyhovují 
chudší a sušší půdy, kde sklizně nejsou 
tak vysoké a je podstatně lepší kvalita. 
Množství hroznů a jejich kvalitu je možno 
do značné míry ovlivnit řezem. Nejvhod-
nější a také nejúčelnější je řez na jeden 
kmínek a jeden tažeň. Cabernet Moravia 
má velkou autoregulační schopnost. Čím 
kratší řez provádíme, tím jsou  hrozny vět-
ší  a  také  jejich  počet  je  na letorostech   
vyšší a dochází k podstatnému zvětšení 
bobulí. Proto je vhodné tento systém do-
plnit redukcí počtu hroznů nebo jejich 
půlením. Pokud chceme získat hrozny na 
přívlastková vína, je nutno je zredukovat 
na 5 – 6 ponechaných na keři. Nejlepší 
kvality se dá dosáhnout půlením hroz-
nů. Toto opatření je nejvhodnější provést 
v době začátku zaměkání. Redukce by 
měla být taková, aby konečná sklizeň byla 
v rozmezí 6 – 8 t/ha.

Všechna doporučená agrotechnická 
opatření vedou k uspíšení zrání, zvýšení 

cukernatosti, extraktu a k dobré fenolické 
vyzrálosti semen. Samozřejmě i co nej-
pozdnější sklizeň hroznů dává předpo-
klad k produkci suroviny na přívlastková 
vína.  Množství barviva bývá každoročně 
vysoké i v horších letech nebo při velkých 
úrodách.

Kvalita vína bývá dosti rozdílná podle 
množství úrody, doby sklizně, polohy, kde 
byly hrozny vypěstovány a technologie 
zpracování. Aromatické složky vína jsou 
velmi podobné odrůdě Cabernet Franc 
a podstatně se mění, jak vyzrává hrozen. 
Z počátku zrání hroznů jsou trávovité, čas-
to připomínající zelené makovice, které 
se zvýrazní sířením na rmut, pak přechází 
přes vůni paprik k aromatickým složkám 
připomínající borůvky a černý rybíz. Víno 
vyrobené z dobře  vyzrálých  hroznů bývá 
velmi barevné,  má  nižší  kyseliny a jem-
né třísloviny. U konzumentů nachází stá-
le větší oblibu. Pokud vína mají možnost 
zrát na sudu, podstatně se zvyšuje jejich 
kvalita a prodlužuje uchovatelnost.

Na základě dosavadních zkušeností 
lze hodnotit odrůdu Cabernet Moravia 
jako vhodnou pro pěstování v těch nej-
teplejších polohách na Moravě. Oboha-
cuje sortiment povolených modrých od-
růd a nabízí možnost výroby zajímavých 
jakostních vín.

Odrůda je právně chráněna, množí ji 
a sazenice dodává fi rma Kraus, Mělník.

Fratava

Na základě zkoušek ve vinici zkušeb-
ní stanice Znojmo-Oblekovice byla tato 
odrůda registrována a zapsána do Státní 
odrůdové knihy ČR. Tím je umožněno od 
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sklizně v roce 2009 z hroznů vyrábět a 
uvádět do prodeje jakostní víno stano-
vené oblasti.

Odrůda Fratava vznikla z rodičov-
ského páru Frankovka x Svatovavřinec-
ké. Křížení bylo provedeno v roce 1973.

Fratava je vzrůstná a vitální odrů-
da. List je sytě zelený, pětiúhelníko-
vý, středně veliký až větší. Letorosty 
mají delší internodia a z toho důvodu 
nejsou keře příliš zahuštěné. Hrozen 
je středně veliký, nebývá příliš hustý. 
Bobule jsou menší, kulaté s velkým     
množstvím barviva ve slupkách. Na 
letorostech bývají dva až tři hrozny. 
Zrání je středně pozdní, během měsíce 
října. Dozrává dobře i v České vinařské 
oblasti. Sklizně jsou pravidelné, v dob-
rých půdách často i vysoké.

K dosažení co nejvyšší kvality vína 
je důležité provést sklizeň co nejpoz-
ději. Z takových hroznů získáme víno 
vysoké kvality, tmavé barvy, ovocné 

a kořenité v chuti, svěží a jemně aro-
matické, připomínající ostružiny. Vína 
bývají mohutná, plná, extraktivní 
s velkým množstvím barviv a taninů.  
Zráním na sudu se podstatně zvyšuje  
jejich kvalita a příznivě působí na dlou-
hodobé uchování. Víno je také vhodné 
do kupáží, kde příjemně doplňuje jiné 
odrůdy.

Odrůda Fratava obohacuje sortiment 
modrých odrůd vhodných do našich 
půdních a klimatických podmínek. Vína 
nachází příznivý ohlas u konzumentů 
i vinařských odborníků. V kombinaci 
s jídlem je vhodné jej podávat ke zvěřině a 
těžším masitým pokrmům. Musí však být 
vyrobeno z těch nejkvalitnějších hroznů.

Odrůda je udržována, množí ji a sa-
zenice dodává firma Kraus Mělník.

Aby se nové odrůda a z ní vyrobené 
víno dostalo do podvědomí milovníků 
a konzumentů vína, potřebuje zajíma-
vý příběh. Velmi krásný příběh vína 

z Cabernetu Moravia napsal zdejší ro-
dák, můj spolužák Ivan Surý, který žije 
v Kanadě. Tento příběh je otištěn ve 
3. čísle /2018 našeho Zpravodaje pod 
názvem Cabernet Moravia – cesta ne 
tak zarúbaná.

Je vidět Ivane, že rád cestuješ po 
zajímavých místech a nejezdíš sám, 
ale bereš si i spolucestující Cabernet 
Moravii. Tak jí umožňuješ dostat se do 
míst, kam by se z Moravské Nové Vsi 
nikdy nedostala. Je zajímavé navštívit 
ostrov až za polárním kruhem, ale vel-
mi krásné je procestovat v pár kapkách 
od Niagarských vodopádů celé Spoje-
né státy a dostat se až do Atlantické-
ho oceánu a druhou cestou až do vln 
moře v Mexickém zálivu.

Takový krásný příběh nemá žádná 
z nově vyšlechtěných odrůd a může ji 
Cabernetu Moravia jen závidět. Děkuji, 
Ivane. 

Lubomír Glos

Daj ňa mamičko, daj ňa do školy…. 

Vracíme se k tématu, o němž se snad 
nikdy tak nediskutovalo, jako je tomu 
v posledních letech – ke školství. To snad 
nebylo nikdy v takové krizi a úpadku jako 
je tomu dnes. „Útěchou“ nám snad může 
být je to, že školství není v naší zemi je-
diný resort, který se podařilo rozložit. 
Kde je ta vysoká úroveň našeho školství 
uznávaná nejen v Evropě, ale po celém 
světě? Pro ilustraci si uveďme alespoň 
několik problémů. 

V dnešní době je důležité, aby měl, 
pokud je to jen trochu možné každý ma-
turitu. Ale srovnáme–li požadavky na ma-
turitu dříve a dnes, první co nás napadne 
je to, proč se ještě těmto nepochopitel-
ným zkouškám, rok od roku se neustále 
měnícím, stále ještě říká maturity. Snad ze 
setrvačnosti? Čím častěji se mění ministři 
školství a i tzv. reformy, tím je situace stále 
horší. Výsledky této neblahé „činnosti“ je 
stále více vidět i v praxi. 

Když jsem já šel tou Putimskou branou,
dívaly se dvě panenky za mnou. 

A volaly študente, ty malý premiante. 
Proč panenky, proč na mně voláte,

i když se mi tuze hezké zdáte, 
Já Vás nesmím milovat,

já musím študýrovat.

V roce 2018 propadla více než polovina 
uchazečů z matematiky. Přitom ke zvlád-
nutí zkoušky z matematiky stačí učivo ze 
základní školy! Další čtvrtina měla čtyřku. 
Čili skoro polovina uchazečů neumí z ma-
tematiky vůbec nic. A navíc, požadavky 
testů z matematiky (a nejen z matematiky) 
se stále snižují. A v této situaci chtějí někte-
ří poslanci požadavky z matematiky ještě 
zmírnit a ti radikálnější chtějí matematiku 
u maturit dokonce zrušit. Kdo ty studenty 
učí a hlavně – jak je učí? Zajímá to někoho? 
O tomto klíčovém problému – problému 
úrovně a kvality výuky jsem nečetl a ani 
neslyšel jediné slovo. A ještě více studentů 
propadlo v absolutních číslech z češtiny. 
V Česku jsou desítky škol, kde řadu let po 
sobě neodmaturuje polovina studentů. 
Ale zase – neděje se vůbec nic. 

Zachránit mají všechno peníze. Ale 
praxe ukazuje, že tato nejjednodušší, ale 
zároveň i nejnesmyslnější cesta nejenom 
nic neřeší, ale situaci naopak zhoršuje. 
Mimo jiné to dokazují i průzkumy v někte-
rých velkých podnicích. Podstatné zvýšení 
platů nejen, že nevedlo ke zvýšení produk-

tivity práce, ale dokonce k jejímu snížení. 
A nedostatek pracovních sil umožňuje 
odborů a zaměstnancům kladení dalších 
požadavků – zkrácení pracovní doby, 
prodloužení dovolené, proplácení nemo-
censké už v prvních třech dnech nemoci. 
A fakt, že jenom peníze nic neřeší, dokazu-
je i to, že i když jde do školství neuvěřitelné 
množství peněz, situace se nemění, učitelů 
je stále málo. Hrubá mzda učitelů stoupla 
o 19 procent na 31 632 Kč, celostátní prů-
měr činí 29 504 Kč. Cesta k řešení tristních 
poměrů v dnešním našem školství – sice 
dlouhá a velmi obtížná – je jediná: Podstat-
né zvýšení odborné kvalifi kace učitelů na 
jedné straně a na druhé straně nezadatel-
né právo učitelů zvýšit prakticky současné 
nulové nároky na žáky a studenty. Střední 
a i některé vysoké školy (obou typů škol, je 
u nás víc jak nadbytek) nemohou připomí-
nat švédský stůl, z něhož si každý nabere 
zadarmo, co mu vyhovuje. 

Žáků středních škol přibývá víc než 
učitelů, z nichž se jich velké množství blíží 
penzijnímu věku. Před čtyřmi lety působi-
lo na základních školách 69 562 pedago-
gů na 854 137 dětí, v roce 2017 jich bylo 
75 379, ale už na 926 108 žáků. Podle od-
borníků, i kdyby každým rokem dva tisíce 
nových učitelů, kteří právě absolvovali 
pedagogické fakulty, tak to nebude do-
stačující. Ani na generační obměnu. Šéf 
školských odborů František Dobšík řekl, 
že kdyby během několika let odešli do dů-

100 let gymnázia v Břeclavi (1919-2019), v řeči 
študentské gymplu neboli boudy.
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chodu všichni, kdo na něj budu mít nárok, 
tak můžeme polovinu škol zavřít. A já do-
dávám, že by to našemu školství jen pro-
spělo. Ale bohužel za této situace vznikají 
další a další „školy“. Náš pedagogický sbor 
svým průměrem 47 let patří mezi nejstarší 
v Evropě. 

K podstatnému snížení úrovně škol 
přispívá i tzv. inkluze. Uveďme pár čísel. 
Běžné školy ve školním roce 2017/18 na-
vštěvovalo 73 678 handicapovaných dětí. 
Většina z těchto dětí trpí závažnou vývo-
jovou poruchou učení (43086), dalších 
11 926 poruchou chování, 5 315 má zá-
važnou vadu řeči, kombinaci více vad má 
4 637, mentálně postižených je 4 294, au-
tistů je 2 169. Zbylé stovky mají sluchové, 
zrakové či jiné tělesné postižení. A co se 
zdravými dětmi…a ještě složitější problém 
– co s talentovanými dětmi, dětmi mimo-
řádně nadanými? Zavedení inkluze si na zá-
kladních školách vyžádalo novou kategorii 
tzv. asistentů. A s těmito asistenty, kterých 
bylo ještě před nedávnem několik set, se 
„roztrhl pytel“. Ve školním roce 2017/2018 
již už pomáhalo problémovým dětem 
17 725. Jen oproti předcházejícímu školní-
mu roku jich bylo o 4 426 víc. Během posled-
ních tří let se počet asistentů zvýšil trojná-
sobně. A jejich počet dál poroste. Stát stála 
inkluze 4 miliardy. A dílo zkázy dokonáno 
jest – ministerstvo školství chystá novelu 
zákona, která má lidem bez vysokoškol-
ského pedagogického vzdělání umožnit 
dá se na vysokoškolskou dráhu, a to do-
konce i na druhý stupeň základních škol. 
Když to člověk čte, zdá se mu, že je to ně-
kde na jiné planetě a v jiné zemi, ne v zemi 
Komenského a Masaryka, že by přece něco 
takového nebylo a není v Evropě možné. 
Tak to by měl být „příspěvek“ ke zvýšení 
kvality současné katastrofální úrovně škol-
ství, kdy slovo „maturant“ nebude spojo-
váno s člověkem mimořádně vzdělaným, 
ale kdy získává zcela opačný význam. Jak 
může ministerstvo školství nechat ve ško-
lách působit lidi, kteří nemají nezbytné 
pedagogické, psychologické, didaktické 
a odborné předpoklady? A tito lidé mohou 
dokonce působit i na plný úvazek. Tyto zá-
měry ostře kritizovala i šéfka asociace krajů 
České republiky Jana Vildumetzová, která 
dále řekla, že úroveň vzdělávání u nás klelo 
tak, že je to zcela nepřijatelné. Připojili se 
k ní i hejtmani, kteří si ztěžují na to, že s nimi 
nikdo nediskutuje a na jejich požadavky 
zpřísnění přijímacích zkoušek je ze strany 
ministra a ministerstva záporná odpověď. 

A slyšíme-li ze všech stran – nejen od 
učitelů a pracovníků školství, ale i od rodi-
čů, co se ve školách děje, pokud jde o cho-
vání a kázeň žáků a studentů, je to neuvě-

řitelné. Před několika lety se začalo mluvit 
hlasitěji o šikaně ve škole. Šlo o jednotlivé 
případy mezi žáky a studenty. K tomuto 
problému se svolávaly porady, semináře, 
zabývala se tím řada odborníků. A výsle-
dek? Četl jsem v tisku a poslouchal v rádiu 
názory ředitelů a učitelů škol – šikana je 
dnes již masová, je to neřešitelný problém 
a přestali jsme se tím zabývat. A problém 
se naopak ještě prohloubil – začíná se do-
konce mluvit o šikaně učitelů žáky a stu-
denty. Všimne si toho vůbec někdo, bude 
hledat nějaké řešení? Není už nejvyšší čas, 
aby začalo zase platit to, že pokud se žák 
nebo student dopustí nějakého prohřeš-
ku, bude následovat adekvátní potrestání. 
Dříve se to řešilo celou řadou možností – 
od poznámek do žákovské knížky až po fy-
zické potrestání – a všechno fungovalo jak 
švýcarské hodinky. A nejdůležitější ovšem 
bylo to, aby se o tom nedověděli rodiče. 
Protože pak často následoval ještě „nášup“ 
a ten byl někdy bolestivější než potrestání 
ve škole. Nebo budeme čekat, až nám to 
všechno přeroste přes hlavu a kromě tzv. 
asistentů v souvislosti s inkluzí nebudou 
učitelé potřebovat osobní ochranku? 

Co říci o dnešním školství? Koncem 
roku 2018 se v článku „Přísnější přijímačky 
na střední školy“ (Právo, 4.12.) uvádí, že by 
zavedení nepodkročitelné laťky pro přije-
tí na maturitní obory vedlo k tomu, že by 
se na střední školy nedostaly tisíce dětí, 
které by skončily v učilištích. V současné 
podobě musí státní testy podstoupit kaž-
dý uchazeč o studium, ale škola může při-
jmout třeba i žáka, který odevzdá prázdný 
papír. Co dodat, kam až jsme se to dostali? 
A volání pana ministra školství o vánočních 
svátcích v televizi, které by se dalo struč-
ně shrnout slovy „kdo má ruce a nohy“ ať 
jde učit (včetně nekvalifi kovaných) kata-
strofální situaci ve školách je dokresluje 
a potvrzuje. Podíváme-li se na výsled-
ky občasných vědomostních testů žáků 
a studentů a i na jejich chování – ve škole 
i mimo školu – výsledek není nijak radost-
ný. Stížnosti ze všech stran. Škola a rodina 
jsou součástí naší společnosti, součástí sice 
velmi důležitou, ale ne jedinou. Celý pro-
blém tedy nelze redukovat jen na školu 
a rodinu, je potřeba vše posuzovat v širších 
souvislostech, v celkovém klimatu naší 
společnosti. Platilo a stále platí „Verba mo-
vent, exempla trahunt“ – „Slova přitahují, 
příklady táhnou“. Jaká je situace v sou-
časných rodinách, rozvádí se jich víc jak 
polovina. Kolik času rodiče dětem věnují, 
jak se zajímají o práci dětí ve škole, jak 
reagují na jejich chování? A pokud jde 
o školu, její jméno vždy dělali i dělají uči-
telé, jejich kvalifi kace, vysoká odbornost. 

Šlo o osobnosti, bývali členy nejrůzněj-
ších odborných společností, psávali do 
odborných časopisů, často publikovali 
i knihy. A na druhou stranu – jaká mají 
práva, co mohou od žáků a studentů po-
žadovat. Proč to ministerstvo neřeší, kdo 
to má dělat? Škola a rodiče by měly mít 
jeden společný cíl – vychovávat vzdě-
lané a slušné lidi. A začít se musí už od 
těch nejmenších, vést je k tomu, že život 
to nejsou jenom práva a požadavky, ale 
také povinnosti. Je nějaké řešení? Je, ale 
je to běh na dlouhou trať. V naší společ-
nosti by zase mělo platit „Suum cuique“  
- každému, co jeho jest. Tedy nejen prá-
va, ale i povinnosti. 

Po maturitě – 3.6.1954. Výmol před 65 lety

Ale obraťme list. Sám jsem vlastně 
celý život prožil ve školních škamnách 
a posluchárnách (17 let) a dalších víc jak 
padesát let jako vysokoškolský učitel. 
A jako studenty nás tenkrát tyto problémy 
nezajímaly, ať byly režimy jakékoli. Život 
studentský (vita scholarum) byl vždycky ži-
vot veselý. Vzpomeňme třeba jen Jirásko-
vu Filozofskou historii (Jirásek ji napsal jako 
mladý litomyšlský gymnaziální profesor v 
roce 1878) nebo knihu Jaroslava Žáka Štu-
dáci a kantoři, nebo sbírku Písně žáků da-
rebáků, v níž se především ukazuje bídný 

Povězte studente, povězte nám, co jsem já na 
dnešek uložil Vám?
.
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osud chudých studentů. Pravda, hodně 
věcí se změnilo, ale studentské nespouta-
né mládí a kamarádství, doby bezstarost-
nosti, svobody, veselosti, zpěvu a prvních 
lásek zůstávají. Stále funguje i studentský 
slang, zvláště mezi gymnazisty, kdysi stu-
dentskou elitou. Bouda – škola; říďa, šerif 
– ředitel; šulda – školník; špecování – cho-
zení za školu; skóre – prospěch; puknout, 
prasknout, rupnout – propadnout; kule, 
pecka, sardel, puma – pětka; napínák – 
čtyři mínus; konféra, kompóna – konfe-
rence; klasa, kláda – třída; tasan, fi štrák, 
šalvostr – tahák; komúozice – kóna. Zají-
mavé bývaly i poznámky pánů profesorů 
do třídních knih, např. profesor tělocviku 

Chtěla bych touto cestou poděkovat paní mgr. 
Janě Komosné za Listování a divadelní představe-
ní, které už několik let organizuje v Moravské Nové 
Vsi. Málokterá obec v okolí se může pochlubit pra-
videlnými kulturními akcemi takové úrovně, navíc 
se skvělým hereckým obsazením. Scénická čtení 
jsou vždy velkým zážitkem, moc děkuji, že tyto 
akce můžu navštěvovat a budu doufat, že zůsta-
nou součástí kulturního života v Moravské.                       

    Bohunka Lanová

Poděkování

NEOVESKÝ GURMÁN 

JE OPĚT „ZA DVEŘMI“!
Ano, milí milovníci tradiční kuchyně, skvělých 

moků a dobré nálady,  je to tady! 18.května od 
10ti hodin ve sklepní uličce Zátiší se opět rozezní 
cinkání sklenic a skleniček a májový vánek ponese 
do dáli pestré poselství vůní kuchyní od výmyslu 
světa! Kdo měl tu čest už vloni, jistě si nenechá ujít 
ani letošní ročník, který slibuje ještě intenzivnější 
zážitek, a to pro všechny smysly. Do kolen nás do-
stane na 20 kuchařských týmů. Prostě „best of the 
best“ od pravé „neoveské fazulnice s bélešama“, 
přes nefalšované bryndzové halušky a kapustni-
aky (zelné koláče), rybí speciality, ortodoxní rom-
skou kuchyni, až po peruánskou exotiku! Skvělá 
kávička, otevřené sklepy našich vinařů, neodmys-
litelné plnotučné pivo z Vyhlídky a dobrá muzika 
umocní již tak mocnou atmosféru. Koňský povoz 
zajistí propojení s Oblastní výstavou vín Podluží 
na Sokolovně, takže vám opravdu nic neuteče    

Za výraznou mediální podporu děkujeme i Na-
daci Partnerství, která 27.a 28. dubna pořádá Festi-
val Otevřených Sklepů v našem regionu. Přijďte se 
v těchto dnech na Gurmána „naladit“ do našeho gur-
mánského stánku k úřadu městyse, který je zároveň 
registračním místem návštěvníků tohoto Festivalu.  

Takže hurá, hurá, hurá, už se nám to blíží!!!
Regina Lanová

Náš táta mně dal, abych študoval, abych pánem byl. 
A já ve shodě seděl v hospodě, fl ámoval a pil.
A tak místo študýrování, pustil jsem e do milování. 
Místo kroniky vzal jsem do ruky děvče švarný. 

                    Milan Hrdlička

napsal „Vyndala při hodině tělesné vý-
chovy bez vyzvání kozu a celá třída přes 
ni skákala“. Poznámka od třídního učitele 
„Pravidelně chodí do školy nepravidelně“. 
Profesor kreslení „Snědla jablko, podle 
kterého měla ještě hodinu kreslit“. Peda-
gogický dozor po kontrole toalet napsal 

„Močí do výše očí“.
Tak na to všechno bude vzpomínat 

náš maturitní ročních po neuvěřitelných 
65 letech. A zase zazní poslední sobotu 
v květnu již na našem tradičním srazu ve 
Výmole Gaudeamus a naše neofi ciální 
hymna: 
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Mateřská škola

Zimní olympiáda v MŠ

Jako každoročně i letos proběhla na zahradě MŠ ZIMNÍ 
OLYMPIÁDA, která byla zahájena naší státní hymnou a slav-
nostním zapálením olympijského ohně. Všichni sportovci se 
sešli pod olympijskou vlajkou, kde se jednotlivé týmy předsta-
vily. Celým sportovním kláním provázeli dva maskoti – sněhu-
láci. I přes nepříznivé sněhové podmínky si soutěžící změřili 
své síly v těchto zajímavých disciplínách:

- Hokej – střelba pukem na bránu
- Slalom – projíždění bobů se sněhovými koulemi
- Krasobruslení a rychlobruslení – holubička, pirueta
- Skoky – trhání rampouchů
- Walking – výstup do kopce a sestup pomocí holí
- Hod na cíl – na sněhuláka
Malí i velcí sportovci si vyzkoušeli svou fyzickou zdatnost 

a obratnost a svými výkony dokázali, že sport je baví, protože 
pohyb je pro ně radostí. Za odměnu byla všem udělena olym-

Planetárium v MŠ
Se zajímavým projektem navštívilo naši MŠ mobilní plane-

tárium z Brna. Prostřednictvím pohádky „ O ledním medvědo-
vi a tučňákovi“ se děti seznámily se základními pojmy astro-
nomie. Dověděly se, proč se na Zemi střídá den a noc, jak se 
jmenují nejznámější souhvězdí, jak vypadají planety sluneční 
soustavy zblízka a jak se jmenují. 

Při projekci děti ležely, čímž byl zážitek z projekce ještě 
umocněn, měl pro ně také relaxační účinek. Celý projekt byl 
pro děti velmi zajímavý a poučný.

Zdeňka Bílková, Jana Kosíková

Fašaňk
V pátek 1. března se konal opět po roce dětmi velmi oblíbe-

ný tradiční FAŠANK. Tak jako každý rok nachystali rodiče svým 
dětem krásné lidové masky jako kominík, šašek, řezník, vodník, 
medvěd a mnoho dalších. Rozmanitost kostýmů jsme mohli 
vidět při fašankovém průvodu, který vyšel za slunečného po-
časí od kuchyně mateřské školy a pokračoval k úřadu městyse 
a na 2. stupeň základní školy. Na každé zastávce zatancovali 
děti z předškolních tříd pod šable se šabličkami a za to dostaly 
slaninu, koblihy a klobásy.

Lucie Výmolová

Mateřská škola pořádá během školní-
ho roku různé přednášky a aktivity  pro ro-
diče. V září 2018 přijela se svou přednáškou 
„Školní zralost - připravený předškolák“ 
paní Mgr. Lenka Bínová. Tato přednáška 
byla určená především pro rodiče před-
školních dětí. Rodiče dětí z mladších tříd 
a nově přijatých dětí se mohou těšit v červ-

Akce pro rodiče
nu na  téma „Adaptace nově nastupujících 
dětí do MŠ a její úskalí“. Velký úspěch u ro-
dičů měl speciální pedagog pan Mgr. Jiří 
Halda, který povyprávěl o výchově nejen 
předškoláků, ale i dětí mladších. V úterý 
12. března se konala netradiční, ale velmi 
oblíbená akce  ,,ODPOLEDNE S TAŤKOU´´, 
kde si tatínci se svými dětmi hráli, tvořili 

a stavěli ze stavebnic. Dále se mohou ro-
diče těšit na Velikonoční dílničku, která 
bude 2. dubna, čarodějnice, Den matek 
a také ZAHRADNÍ SLAVNOST v červnu, 
která je vyvrcholením všech pořádaných 
akcí, na které proběhne slavností pasová-
ní předškoláků.   

   Lucie Výmolová

pijská medaile. S pokřikem „SPORTU ZDAR“ a společnou recita-
cí básně „Sportovec“ byla letošní ZIMNÍ OLYMPIÁDA ukončena. 
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Informace k zápisu
Zápis do první třídy pro školní rok 

2019/2020 se bude konat v pátek 12. 4. 2019 
v budově č. 4 Základní školy Moravská 
Nová Ves v době od 13.00 – 18.00 hodin. 
Zápis se týká dětí narozených v období 
od 1. 9. 2012 do 31. 8. 2013 a dětí s odkla-

dem povinné školní docházky z loňské-
ho roku. Vezměte s sebou svůj občanský 
průkaz a rodný list dítěte. 

V době zápisu může zákonný zá-
stupce dítěte požádat o odklad povin-
né školní docházky o jeden rok. Sou-

částí žádosti je doporučující posouzení 
příslušného školského poradenského 
zařízení (pedagogicko-psychologická 
poradna, speciálně pedagogické cent-
rum) a odborného lékaře nebo klinické-
ho psychologa.

Ve čtvrtek 31. 1. 2019, v den vysvěd-
čení, se žáčci prvních tříd zúčastnili zá-
bavného dopoledne v místní knihovně. 
Nejenom, že si prohlédli celou knihov-
nu a prolistovali spoustu pohádkových 

Vysvědčení prvňáčků v knihovně
a dobrodružných knížek, ale také si pod 
taktovkou paní knihovnice zasoutěžili. 
Odměnou jim byly nejen omalovánky 
se záložkou, ale každý z nich také dostal 
svůj čtenářský průkaz. Na závěr jim třídní 

paní učitelky slavnostně předaly přímo 
v knihovně jejich první vysvědčení. Všem 
prvňáčkům gratulujeme a přejeme mno-
ho dalších úspěchů.

V pátek 8. 2. před jarními prázdninami 
se na naší škole uskutečnilo vzájemné klá-
ní dvou škol - ZŠ Moravská Nová Ves a ZŠ 
Hrušky. Vybraných 16 dívek a chlapců sou-

Soutěž ve šplhu na naší škole
těžilo ve šplhu na tyči. Vybráni byli nejrych-
lejší dva čtvrťáci a dva páťáci těchto škol. V 
kategorii 4. tříd zvítězila Klára Haruštiaková 
a Petr Šrámek z naší školy. V kategorii 5. tříd 

byli vítězové Natálie Hluchá a Ondřej Kalu-
žík, opět z Moravské Nové Vsi. 

Vítězům gratulujeme a poraženým 
děkujeme za účast.

V pátek 8. února se konal náš školní 
ples, a protože pro letošní výzdobu sálu 
jsme vybrali a poté i v hodinách výtvarné 
výchovy vyráběli hvězdy a souhvězdí, do-
stal název „Hvězdný ples“. Možná vlastně i 
proto, že hvězdami večera jsme se stali my, 
holky a kluci z 8. a 9. třídy ( a taky jedna ši-
kovná sedmačka)! 

Přípravy na slavnostní večer se nám 
leckdy zdály zdlouhavé a pracné, čekala 
nás spousta chystání a stálo nás to spous-
tu nervů, aby všechno vypadalo dobře 
a nic se nepokazilo. Nakonec jsme všech-
no pod vedením p.uč. Petrjanošové, p.uč. 
Bravencové a p.uč. Tiché zvládli. Když na-
dešel Den D, mnozí z nás byli už od rána 
nervózní. Dokončili jsme výzdobu taneční-

Náš „Hvězdný ples“
ho sálu, pomohli připravit tombolu a šli se 
zkrášlit a připravit na večerní plesání. 

Slavnostní večer pro nás začal gene-
rálkou v šest hodin. Sokolovna celá zářila 
a většině z nás se opravdu klepala kolena. 
Zvládneme to? V osm hodin paní ředitelka 
Grossmannová zahájila ples a už nebylo 
cesty zpět – nastala NAŠE dlouho očekáva-
ná chvíle… Celé předtančení jsme uvedly 
my, holky, následoval slavnostní nástup 
s představováním všech tanečníků a pak 
tři společné tance: předtančení na krásnou 
píseň od Eda Sheerana Thinking Out Loud, 
mazurka a waltz. Zvládli jsme to! Čekalo 
nás ještě sólo s rodiči a kolena se nám do-
klepala. Skupina JaGr band roztančila celý 
sál, fotografovalo se, prodávaly se lístky do 

tomboly, vystoupily šikovné gymnastky 
a mažoretky a najednou tu byla půlnoc! 
V průvodu jsme přinesli hodnotné ceny do 
velké tomboly a pomáhali při napínavém 
losování. Zábava se pak rozproudila až do 
časných ranních hodin… 

Ples byl velice pěkný, ale musíme se 
přiznat, že také velmi únavný. Strašně nás, 
kluky i holky, bolely nohy! 

Děkujeme úřadu městyse a vedení 
školy za podporu, sponzorům za dary do 
tomboly, učitelskému sboru za trpělivost 
a p.uč. Bravencové a Tiché za nácvik před-
tančení! Už teď se těšíme a zveme Vás na 
školní ples v únoru 2020!!! 

Žákyně 8.třídy

Zákadní škola
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Spolková činnost

Fotbalová přípravka Moravská Nová Ves

Naše přípravky mají za sebou zimní 
období, kdy jsme trénovali na sokolov-
ně a odehráli několik halových turnajů 
(v Rohatci, Dubňanech, Lužicích, Lanžho-
tě, Bratislavě). Věříme, že zimní příprava 
byla kvalitní, neboť turnaje byly mnoho-
krát fyzicky dosti náročné, kdy jsme ode-
hráli i 6 zápasů během půl dne. Vše naše 
svěřence jen posílí a dodá zkušenosti do 
dalších let. 

Teď už se všichni těšíme ven na hřiště, 
na trávu, na sluníčko….Čeká nás jarní část 
sezony, na kterou chceme být dobře při-
praveni. Jarní sezonu ukončíme tradičním 
turnajem přípravek 6. června, který pořá-
dáme na místním hřišti každoročně, vždy 
s pozitivními ohlasy. Je hojně zastoupen 
fotbalovými týmy z okolí a panuje zde 
pokaždé skvělá sportovní nálada. Dobré 
občerstvení je samozřejmostí. 

Pokud projevili vaše děti zájem o sport, 
neváhejte a přijďte se podívat na trénink. 
Rádi přibereme do party další malé spor-
tovce.

Co nás momentálně nejvíce tíží, je 
nedostatek trenérů, který nás postihne 
od podzimní sezóny (září 2019). Jestliže 
máte vztah k dětem a k fotbalu, budeme 
rádi, když se k nám připojíte.  

Lukáš Frýdek, trenér

Rozpis zápasů jaro 2019 - přijďte podpořit naše děti  

Datum Čas Domácí Hosté

07.04.2019 10:30 Moravská Nová Ves Podivín

13.04.2019 13:00 Charvátská Nová Ves Moravská Nová Ves

21.04.2019 10:30 Moravská Nová Ves Rakvice

28.04.2019 13:30 Moravská Nová Ves Lanžhot

04.05.2019 14:00 FKM Podluží Moravská Nová Ves

18.05.2019 14:00 Hrušky Mor. Nová Ves (st.přípravka)

19.05.2019 10:00 Hrušky Mor. Nová Ves (ml.přípravka)

26.05.2019 10:30 Moravská Nová Ves Valtice

02.06.2019 10:00 Velké Bílovice Moravská Nová Ves

08.06.2019  11:00 – 16:00 Moravská Nová Ves - turnaj všech přípravek

Žákyně ze 7.třídy na výzvu paní uči-
telky Ambrožové vyhlásily začátkem 
prosince na naší škole sbírku pro Psí 
útulek v Hodoníně. Dobrovolníci mohli 
přinést krmivo, pamlsky, deky, ručníky, 

Vánoční sbírka pro Psí útulek v Hodoníně
vodítka, náhubky, misky, hračky nebo i 
peníze. Byl vítán jakýkoli dar.  Do 20.pro-
since 2018 se sešlo opravdu dost darů, 
které se téměř nevešly do velkého kufru 
auta. Také bylo darováno 900,- Kč. Dary 

jsme předali do útulku 21.prosince jako 
vánoční dárky naší školy pro opuštěné 
pejsky. Zaměstnankyně útulku byly hod-
ně rády a naší škole  velmi děkují.

Vánoční krmítka pro ptáčky zpěváčky
Abychom pomohli ptáčkům zpěváč-

kům přežít těžké zimní období, vyrobili 
žáci 6.třídy v pracovních činnostech zá-
věsná krmítka.  Velké borovicové šišky 
přivázali na motouzy, namočili do roz-
puštěného vepřového sádla a posypali 
směsí semínek. Byla to semínka sluneč-
nice, lnu a  prosa. Po zatuhnutí tento po-
stup ještě opakovali. Ve čtvrtek 20.pro-
since vyrazila celá 6.třída s paní učitelkou 
Ambrožovou do obce, aby  pověsili takto 
připravená krmítka na stromy.  Něko-
lik bylo zavěšeno v parku před školou, 
potom na dvůr obecního úřadu. Hodně 
jich pověsili v parku centru obce a také 

na dolním konci Na rynku. V průběhu 
tohoto vánočního nadělování ptáčkům 
zpěváčkům začalo hustě sněžit a tak 

bylo dobře, že tato krmítka jim pomůžou 
přežít zimu.

Karla Ambrožová

petra.frydkova
Lístek s poznámkou
8. června

petra.frydkova
Lístek s poznámkou
projevily
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Jako každý rok se začátkem února 
konal maškarní karneval. Účast byla ve-
liká a každý si zde přišel na své. K tanci 
a poslechu nám hrál DJ David Řeháček 
a celým odpolednem provázely slečny 
z hnutí Brontosaurus. Pochutnat jste si 
mohli na dobrotách, které napekly ma-
minky, a na pizze od Lumpa. Paní uči-
telka malovala na obličej krásné masky 
a menší děti si mohly zaskákat na skáka-
cím hradu. V průběhu báječného odpo-
ledne nás došel pobavit klaun Lentilka 
a vzal i svého kamaráda Kubíka. Všech-
ny pak překvapil příchod Mimoně. 
Vzpomínku na toto zábavné odpoledne 
nám zajistili manželé Kosíkovi se svým 
fotokoutkem, kde jsme se mohli nechat 
vyfotit.

RK Brouček

Ledová plocha na sokolském hřiš  
Opět jsme pro děti z Moravské Nové 

Vsi přichystali ledovou plochu na sokol-
ském hřišti. Trenéři fotbalové přípravky 
ve spolupráci s tatínky smontovali klu-
ziště, natáhli plachtu a za pomoci hru-
šeckých hasičů byla napuštěna voda. 
Potom bylo nutné pravidelně dohlížet 
na kvalitu a tvrdost ledu. Plochu jsme 
průběžně doplňovali vodou a upravovali 
nerovnosti. Kluziště bylo neustále zapl-
něno malými bruslaři i staršími hokejisty. 
Škoda jen, že mrazy netrvaly déle, to už 
ale my neovlivníme…Všem, co pomáhali 
s přípravou ledové plochy, patří velký dík.

Všem, kteří se na přípravě a průběhu 
akce podíleli, ze srdce děkujeme. Zvláště 
holkám z hnutí Brontosaurus, paní uči-
telce Ivaně Šestákové a Janě Komosné, 
babičkám za hlídání bund v šatně a také 
Kosik photography.

Dále děkujeme všem sponzorům, kte-
ří nám darovali krásné ceny do tomboly.

Koncem března se těšíme na před-
stavení s Tetinama na zelenou, na které 
jsme pozvali děti z mateřské školy.

Všichni se moc těšíme, až bude lepší 
počasí a budeme opět podnikat výlety. 
Nyní se scházíme každé úterý od 9.30 
v klubovně mateřské školy. 

Rádi přivítáme nové členy, tak přijďte 
se pobavit a pohrát, těšíme se na Vás.

za RK Brouček z.s. Ivana Zugarová

Maškarní ples
První březnovou sobotu jsme pořádali 

maškarní ples, který byl hojně navštíven. 
Většina přišla v maskách a bylo vidět, že 
se všichni skvěle bavili. Děkujeme všem 

za pomoc při přípravě plesu, bez vás by to 
nešlo! Mám radost, že mezi námi v kolek-
tivu fotbalové přípravky jsou lidi ochotní 
a vstřícní. To také přispívá k dobré atmo-

sféře a náladě při společných akcích, tré-
nincích, zápasech. O tom je také ta správ-
ná spolková činnost.

Lukáš Frýdek, trenér fotbalové přípravky

Zimní příprava 2018/19 - minipřípravka 
Letošní zimní příprava začala téměř 

bez odpočinku po podzimní sezoně. 
V přípravě se chceme soustředit zejmé-
na na herní činnosti, posílení kondice 
a na přechod do starší kategorie. Proto 
jsme se rozhodli pro co největší porci 
odehraných přípravných zápasů.

První turnaj jsme odehráli asi po tý-
denní přípravě 1.12. v Rohatci  následo-
val 15.12. opět v Rohatci. Další turnaj byl 
v Lanžhotě 12.1, pak ještě jeden v Rohatci 
19.1.  Zřejmě poslední turnaj sezony jsme 
absolvovali v zahraničí, a to v Bratisla-

vě.  Na turnajích jsme se utkali s líhněmi 
věhlasných klubů např. Slovan Bratisla-
va, Inter Bratislava, Petržalka, Slovácko 
a sousední FK Hodonín. Výsledkově zápa-
sy komentovat nebudeme, ale kluci před-
váděli a předvádí, že je stále naplňuje ra-
dost z pohybu a předvedené hry.

Následující část přípravy se budeme 
připravovat na přechod na venkovní hřiště 
dopilováním kondice. Závěrem poděko-
vání rodičům za trpělivost a dopravu na 
turnaje.

Jaroslav Jaroš, trenér minipřípravky
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Po půl roce trénování na novou sezó-
nu vznikly mažoretkám Zuzankám nové 
skladby, kterých je pro letošní rok 9, 
a to littlekadet duo/trio BAT (hůlka), ju-
nior, senior sólo, junior duo a junior, se-
nior miniformace FLAG (hůlka s vlajkou), 
junior mix BAT + POM (hůlka + třásně), 
grandsenior skupina POM (třásně) a se-
nior SHOW, v různých tématech. Napří-
klad Pomáda, Afrocirkus, Superhrdinky, 
Gnomeo & Julie, Hvězdou v každé době 
a Leónidás a jeho harém.

Část našich skladeb už jsme ukázali 
na plesech, na které jsme byli pozváni. 
Na první ples jsme si zajeli až do dale-
kého Ostrova u Macochy, kde vystoupily 
naše juniorky, seniorky a grandsenioři. 
Týden na to jsme se ukázali na Hasič-
ském bále v Týnci, kde poprvé vystou-
pily i naše nejmenší mažoretky, které 
i přes počáteční trému vystoupení krás-
ně zvládly. Dále naše seniorky zavítaly 
na Ples hasičů a myslivců do Mikulčic. 
Poslední navštívený Hasičský ples se ko-
nal v Hodoníně. Také jsme opět podpo-
řili moravské basketbalisty při domácím 
zápasu v Moravské Nové Vsi. 

Mažoretky Zuzanky a zahájení roku 2019

Holky a kluci, 
přijďte mezi nás!

Dnes už si nemusíte 
pořizovat svůj kroj, 

stačí si ho půjčit. 

Krojový ples Moravská Nová Ves

Po plesové sezóně se připravujeme 
na Mistrovství ČR v mažoretkovém spor-
tu, kde opět budeme bojovat o medai-
lová umístění a doufat, že se i našim no-
vým členům bude dařit a užijí si s námi 
nejen hodně sportovní dřiny, ale i plno 
zábavy.  

Více informací o nás najdete na FB 
stránkách a také na úřední desce vysta-
vené v Sokolovně v Moravské Nové Vsi. 
Držte nám palce, ať je náš letošní mažo-
retkový rok minimálně stejně úspěšný, 
tak jako byl vloni.

Za tým Zuzanky Týnec, z.s. vedoucí

Slovácký krúžek uspořádal v sobo-
tu 26.1. 2019 již 54. Krojový ples. K tanci 
a poslechu hrála dechová hudba Žadovjáci, 
která svým hudebním provedením a pěk-
nými písničkami určitě přispěla k dobré ná-
ladě, za což jim ještě jednou děkujeme.

Začátek plesu byl zahájen tentokrát 
Českou besedou, kterou zatanči-
lo celkem 15 koleček krojovaných, 
tedy celkem 120 tanečníků, kterým 
dodatečně děkujeme za účast. Byla 
to tři kolečka mladých šohajů a děv-
čat z Moravské, také jedno kolečko 
neoveských mužů a žen, pozvání 
přijali tanečníci z Mikulčic, Lužic, Ho-
donína, Prušánek, Mutěnic, Dolních 
Bojanovic, Valtic, Velkých Bílovic 
a Old Stars Břeclav. Neoveská chasa 
zase oplatila návštěvu těmto okol-

ním vesnicím na jejich krojových plesech. 
V malém salónku hrála cimbálová 

muzika Olina z Hodonína, při které jsme 
si zazpívali a zatancovali nejenom tem-
peramentní čardáše. Také bohatá tom-
bola potěšila nejednoho návštěvníka na 
plese, některé i vícekrát.

Ples z hlediska organizace a návštěvy 
byl velmi úspěšný. Přestože ale naši akci 
navštívilo asi 300 lidí, po fi nanční strán-
ce však vstupné a tombola nepokryje 
všechny náklady, které jsou s touto akcí 
spojeny. Přesto plánujeme na příští rok 
2020 zorganizovat výroční 55. ročník, 

a také si připomenout šedesát let 
od založení Slováckého krúžku 
v Moravské Nové Vsi. 

Jménem celé pořadatelské sku-
piny ještě jednou děkuji všem, kdo 
se podíleli na zajištění tohoto plesu, 
podnikatelům, samostatným sub-
jektům  a přátelům Slováckého krú-
žku, kteří nám přispěli do tomboly. 

Za Slovácký krúžek
 František Gajda

Cena 
1.500  -  2.000 Kč za hody. 

Těšíme se na Vás! 
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Pozor na nebezpečí 

při pálení odpadu 

Brzké jaro přináší zvýšené riziko vzni-
ku požáru 

Jaro již klepe na dveře a jako obvykle 
- i když zhruba o měsíc dříve než v loň-
ském roce - roste počet požárů, které 
souvisejí s tradičně jarními aktivitami. 
Teplé počasí lidi láká k pálení biologic-
kého odpadu na zahradách (zbytky staré 
trávy, listí, větve) či klestí v lese, bohužel 
se objevují také případy zakázaného 
a velmi nebezpečného vypalování su-
chých porostů. 

Kvůli neopatrnosti v rámci jarních prací 
dochází každé jaro ke vzniku požárů trávy, 
odpadů, keřů či lesního porostu. Málokdo 
si uvědomuje, že tyto aktivity přímo ohro-
žují lidské životy! I zdánlivě tak bezpečná 
činnost jako je spalování shrabaných po-
rostů může mít neblahé následky. Oheň 
v otevřeném prostoru se může velice 
snadno vymknout kontrole - např. při sil-
ném větru - a způsobit nejenom ohrožení 
života a značné škody na majetku, ale také 
závažné ekologické následky-např. v po-
době ztráty části lesa či úhynu živočichů. 
Stačí jen neopatrnost, trocha nepozornos-
ti nebo panika. Na to by si měli dát pozor 
zejména starší spoluobčané. 

Vypalování porostů je podle zákona 
o požární ochraně striktně zakázáno. 
V případě porušení tohoto zákazu hrozí 

dle zákona fyzické osobě pokuta až ve 
výši 25 000 Kč, právnické osobě a pod-
nikající fyzické osobě může být udělena 
sankce až do výše 500 000 Kč. 

Omezením však podléhají i další ty-
picky jarní aktivity, jako např. spalování 
listí nebo shrabané trávy na zahrádce, či 
pálení klestí v lese. Zákon tyto činnosti 
sice výslovně nezakazuje, ale spalování 
hořlavých látek na volném prostranství 
a v lesích je nutné předem ohlásit na ope-
rační středisko příslušného Hasičského 
záchranného sboru kraje a dbát přitom 
pokynů příslušníka sboru. Při ohlášení je 
třeba uvést místo a čas pálení, osobu od-
povědnou za pálení včetně kontaktu na 
ní a také přijatá protipožární opatření. 

O tom, jak je důležité pálení hasičům 
předem oznamovat, svědčí fakt, že jed-
notky požární ochrany jen v loňském 
roce vyjely ve více než 800 případech 
k údajnému požáru, načež se ukázalo, že 
šlo o nenahlášené pálení. 

Zákon o požární ochraně hovoří jas-
ně: fyzické osoby, ale také právnické či 
podnikající fyzické osoby jsou při spalo-
vání hořlavých látek na volném prostran-
ství povinny učinit odpovídající opatření 
proti vzniku a šíření požáru - jinak řeče-
no, zabezpečit vše tak, aby se spalování 
nevymklo kontrole a nevznikl z něj po-
žár. Při nesplnění této zákonné povinno-
sti může být právnické osobě a podnika-

jící fyzické osobě udělena pokuta až do 
výše 500 000 Kč. 

Dle zákona může HZS kraje nařídit 
přijetí dalších podmínek pro bezpečnost 
spalování, či spalování zcela zakázat. 
Občané by se také měli řídit závaznými 
vyhláškami obcí, které mnohdy upravují 
i způsob pálení odpadů na volném pro-
stranství - a někdy je i zakazují. 

V zájmu bezpečnosti své i druhých 

při pálení biologického odpadu dodr-

žujte tato pravidla: 

*  Důsledně dbejte pokynů operační-
ho důstojníka příslušného HZS kraje 

*  Velikost hromad klestí, případně 
zbytků po těžbě, po úklidu je nutno volit 
tak, aby shořely během pracovní směny 
nebo v době, kdy je na místě přítomen 
dozor

*  Klest či odpad spalujte jen v bez-
pečné vzdálenosti od objektů a souvis-
lých lesních porostů,  zcela zakázáno je 
například rozdělávání ohně ve vysoké 
suché trávě, na strništi apod. 

*  Místo pro pálení ohraničte kameny, 
případně izolujte pruhem širokým nejmé-
ně 1 m, kde budou odstraněny hořlavé 
materiály až na minerální půdu (zeminu)

*  Oheň se nesmí nechat ani na oka-
mžik bez dozoru, opustit místo pálení 
můžete až poté, co ohniště důkladně 
uhasíte 

Zima je pomalu za námi, nicméně 
u nás se pořád něco dělo. V prosinci jsme 
se zúčastnili vánočního jarmarku, k dě-
tem přišel hasičský Mikuláš a rok jsme 
zakončili vánoční besídkou z cukrovím 
od maminek a dárky od ježíška.

Po novém roce se mladí hasiči pilně 
připravovali na následující uzlovací zá-
vody. První proběhli již 19. ledna v Perné. 
Umístnění - Denis Zezula 4. místo v kate-
gorii jednotlivci starší žáci, Linda Žajdlíko-
vá 6. místo v kategorii jednotlivci mladší 
žáci a Lucie Žajdlíková 9. místo v kategorii 
jednotlivci starší žáci. Další uzlování nás če-
kalo 23. února ve Starovicích, kde se opět 
ukázala tato trojka v podobném umístně-
ní. Poslední uzlování nás čeká 9. března 
v Bořeticích. Pilně trénujeme a doufáme, 
že si přivezeme tentokráte medaile.

Mimo uzlování malovaly děti obráz-
ky s požární tématikou do soutěže Po-
žární ochrana očima dětí. Vyhodnocení 

Z činnosti hasičů

proběhne na okresním kole v květnu.
V dalších týdnech je pro děti a jejich 

rodiče připravena návštěva hasičské 
zbrojnice u našich profesionálních ka-
marádů v Břeclavi a procházka na Po-
hansko. Dalším výletem bude návštěva 
Anthroposu a aquaparku v Brně.

Od měsíce května začí-
ná dětem soutěžní kolotoč, 
který končí v červnu. Na tré-
nincích se budou děti pilně 
připravovat na obhajobu 
loňských medailí z okresního 
kola a dalších soutěží.

Do následující soutěžní 
sezóny přejeme našim dětem 
spoustu fyzických sil, vytrva-
lost a odhodlání a nám trené-
rům pevné nervy.

Co čeká naše dospěláky 
v jarním období je nasnadě – 
brigáda, práce, brigáda a prá-

ce. Bude se upravovat dvorní trakt, úprava 
ohniště a přístřešek na nářadí a překážky. 
Vše dělají pro naše děti a to také za pomocí 
rodičů dětí. Všem moc děkujeme za přilože-
né ruce k práci a ochotu nám pomáhat.

Za SDH Moravská Nová Ves 
Iva Podlahová

Hasiči radí
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Podluží znají návštěvníci i místní lidé 
jako kraj vína, folklórních tradic či boha-
té historie. Hrdí však můžeme být také na 
krásu přírody v okolí našich obcí. Největší 
přírodní hodnoty najdeme v pásu lužních 
lesů a nivních luk táhnoucích se podél řeky 
Moravy až po její soutok s Dyjí. S jedineč-
ností, ale i křehkostí tohoto kusu přírody 
vás na tomto místě postupně seznámíme.

O lužní krajině na úvod

Krajina lužních lesů je do jisté míry 
nepůvodní a vděčící za svůj vznik člově-
ku. O to je však úžasnější, že jde o kraji-
nu živoucí, oplývající přírodními zajíma-
vostmi, pestrostí květeny a bohatstvím 
fauny. V naší převážně zemědělské i prů-
myslové oblasti jde o jedinečné prostře-
dí, ukazující na dávné setkávání člověka 

a přírody. Údolní nivy řek patří v našich 
podmínkách obecně k ekologicky nej-
cennějším, nejbohatším a nejdynamič-
tějším částem krajiny. 

Pro lužní krajinu je neodmyslitelné 
spojení s „životem“ řeky. Pokud se jen 
trošku naučíme v krajině číst, můžeme 
vnímat, jak řeka krajinu utvářela a jak 
ovlivňuje živou i neživou přírodu. Všim-
neme si mokřadních sníženin, které 
ukazují na dřívější hlavní i vedlejší ko-
ryta řeky, uvědomíme si, kde se vzala 
slepá ramena, přijdeme na to, jak půso-
bila eroze i usazování v zákrutech řeky, 
a nakonec nám bude zřejmý i vliv řeky na 
skladbu fl óry či lidské osídlení.

Řeka do současné podoby zformova-
la všechny nejvýznamnější složky lužní 
krajiny – lužní les, nivní louky i mokřady.

Lužní lesy vyskytující se kolem dol-
ních toků velkých řek byly odedávna zá-
vislé na pravidelných záplavách a vysoké 
hladině spodní vody. Záplavám, které 
byly zapříčiněny kácením lesů ve vyš-
ších polohách, vděčí také za svůj vznik. 
Díky nim se u nás sazovaly bohaté vrstvy 
úrodných povodňových hlín umožňují-
cí rozvoj tohoto bohatého ekosystému. 
Proces jejich vzniku vyvrcholil v 11. – 12. 
st. n. l., kdy došlo k odlesňování horních 
toků řek.

Záplavy a vysokou hladinu spodní 
vody (dnes bohužel prudce klesající) 
však snáší jen určité dřeviny a byliny, kte-
ré jsou pro luh typické. S nimi se sezná-
míme v dalších dílech seriálu. Společen-
stvo lužních lesů je domovem četných 
zástupců naší fauny – je typické obrov-

Příroda našich luhů

Děcka, co chodí do Brontosaura, se 
ani v zimě nenudily. Před vánoci jsme 
uspořádali společnou dvoudenní schůz-
ku všech oddílů, takže nás navštívili i Vl-
kani z Mikulčic a Žabičky z Lužic. Prošli 
jsme se kolem Pátého, kde jsme zkou-
mali uspanou zimní přírodu a zamrzlá 
jezera. Večer jsme pak absolvovali 
kvíz týkající se cizokrajinného ovoce, 
včetně jeho ochutnávání. Zamýšleli 
jsme se i nad tím, jaké má jeho naku-
pování dopady na životní prostředí 
kolem nás.

Po novém roce proběhla naše 
výroční schůze, na níž bylo opět po 
roce zvoleno vedení organizace. 
Předsednictví obhájila Klára Vaňko-
vá, hospodářem se stal opět Franti-
šek Novotný. Poděkování patří vše, 

Brontosaurus přes zimu 

kteří nás v roce 2018 ve své činnosti pod-
pořili.

Rok letošní jsme odstartovali prv-
ní akcí až v únoru. Byl jím Klondike, 
tedy tradiční zlatokopecké odpoledne 
v Mikulčicích. V kostýmech dobyvate-
lů drahých kovů se děcka vrhly do víru 

proslulého Dawson City. Pokoušeli se vy-
dělat těžbou zlata nějaký ten dolar, který 
pak utrácely nákupem dobrot nebo při 
v hře v kostky nebo v kartách. Na nejú-
spěšnější zlatokopy čekaly pěkné ceny. 
Při tom se děti seznámily také s atmo-
sférou kanadské divočiny a vyzkoušeli si, 

jaké to je spolupracovat ve zlatoko-
pecké partě na společném cíli.

A co nás čeká na jaro? Zveme 
všechny děti i jejich rodiče na Den 
Země na Valech, který se uskuteč-
ní dne 27. 4. 2019 v Mikulčicích na 
vykopávkách. Připraven bude bo-
hatý program plný soutěží a tvoření 
a pro zvídavé hlavy. Více informací 
najdete na webu www.brontosau-
rus.cz nebo našem facebooku ZČ 
HB BRĎO Vlkani.

*  Při spalování odpadu mějte vždy 
po ruce dostatek vody popř. jiné hasební 
látky 

*  Osoba mladší 15 let nemůže odpad 
spalovat bez přítomnosti osoby starší 18 
let, která je spalováním pověřena 

*  Příjezdové cesty vedoucí k místům 
spalování nesmí být zataraseny 

*  Při nepříznivém počasí (silný vítr, 
sucho) oheň raději vůbec nerozdělá-
vejte, při zhoršení počasí - např. silném 
větru - pak pálení ihned přerušte a oheň 
uhaste 

*  Po skončení pálení ohniště důklad-
ně uhaste a po dobu 5 dnů nebo do vy-

datného deště místo pálení pravidelně 
kontrolujte. Pamatujte, že i ve zdánlivě 
zcela vyhaslém ohništi se mohou skrývat 
žhavé oharky, které poryv větru může 
znovu rozdmýchat a oheň roznést do 
okolí 

*  Při rozdělávání ohně v žádném pří-
padě nepoužívejte vysoce hořlavé látky 
jako např. benzín, naftu či líh 

Je třeba si uvědomit, že nelze pá-
lit všechno. Dle zákona o ovzduší lze 
v otevřených ohništích spalovat jen dřevo, 
dřevěné uhlí nebo suché rostlinné materi-
ály. Pálení plastů, gum či jiných materiálů 
obsahujících chemické látky je zakázáno. 

Povinnosti občanů a fi rem při pálení 
odpadů stanoví i další zákonné normy, 
např. zákon o ovzduší, zákon o lesích, zá-
kon o odpadech nebo vyhlášky jednotli-
vých obcí. 

Pokud se vám oheň vymkne kontro-
le, neváhejte a volejte hasiče prostřed-
nictvím tísňových linek 112 nebo 150. 
V prostředí jako je zahrada, pole, les či lou-
ka se oheň dokáže šířit velice rychle. Sebe-
menší podcenění situace může způsobit 
neštěstí a značné materiální a ekologické 
škody s mnohdy nevratnými následky.

 Zdroj: http://www.fi rebrno.cz/ 
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Rozhovor s Ondrou, dvanáctiletým 
klukem, o jeho úspěších ve sportu, mně 
dělá obzvláště radost, neboť se tím nepo-
tvrzuje stále omílaný problém, že „nácti-
letí sedí jen u počítačů“.  Ondra byl totiž 
9.února v Boleradicích na akci „Fotbalista 
roku 2018“ vyhlášen Okresním fotbalo-
vým svazem v Břeclavi mezi nejlepší hrá-
če okresu Břeclav v žákovské kategorii.

Ondro, gratuluji k úspěchu. Čím si 

oslovil fotbalový svaz, že tě nomino-

val mezi nejlepší hráče okresu Břeclav 

v žákovské kategorii?

Myslím, že je to hlavně hrou na hřišti, 
kterou předvádím, ale také k tomu pat-
ří přístup k tréninkům a k zápasům, fair 
play hra a moje herní pokroky.

Jak dlouho a za jaký tým hraješ?

Hraji od svých 7 let, kdy jsem začínal 
v přípravce tady v Moravské Nové Vsi 
(poznámka maminky: s manželem jsme 
fotbal nikdy nehráli, ani jej nesledovali 
v televizi, tak si musel Ondra v začátcích 
fotbal prosadit sám). Od září 2017 hraji za 
FKM Podluží (pozn. fotbalový klub mlá-
deže Podluží sídlící v Kosticích) za mladší 
žáky, kde jsem doposud a moc spokoje-
ný. V týmu jsme kamarádi a máme mezi 
sebou, i s trenéry, moc dobré vztahy.

Medailonek našich spoluobčanů 

Ondřej Lano

Jak často máte tréninky a zápasy, 

na jakém postu hraješ?

Tréninky jsou 3 x týdně – pondělí, 
středa a čtvrtek. O odvoz do Kostic se ne-
musím starat, neboť nás hráče z okolních 
obcí rozváží fotbalová dodávka. Zápasy 
a turnaje jsou v sezóně každý víkend. Za-
hráli jsme si už v Brně na Zbrojovce nebo 
v Rakousku v Mistelbachu. Hraji nejraději 
a také nejčastěji na postu levého záložní-
ka. Na pozici záložníka hraje i můj fotba-
lový vzor – Lionel Messi, hráč Barcelony.

Podporují tě rodiče ve fotbale?

Na zápasy a turnaje se mnou jezdí 
hlavně mamka, která je velká fanynka, 
ale podpora je velká od obou rodičů….
(tatínek přikyvuje a dodává, že po něm 
to ten kluk nemá.) 

Ondrova maminka vidí na fotbalo-
vých trénincích i jiná pozitiva, než sa-
motné zlepšování techniky a zvyšování 
fyzičky. Oceňuje zejména trénování ven-
ku na hřišti už od února, za jakéhokoliv 
počasí, neboť jsou tak kluci vedeni ke 
zdravému životnímu stylu a otužování. 
Ondra je teď minimálně nemocný.

Stíháš i jiné koníčky kromě fotbalu?

Navštěvuji Modelářský kroužek pro 
ZŠ v Moravské Nové Vsi. Kroužek máme 

jednou za 14 dní, modely vystavujeme 
i různě na výstavách a také už mám na 
kontě několik ocenění. 

Čeho by si chtěl ve fotbale dosáh-

nout?

To teď ještě neřeším. Fotbal mě 
prostě baví, jsem rád za dobrou par-
tu a kamarádské vztahy, které na hřišti 
máme. 

Ondro, děkuji za rozhovor a přeji Ti 
spoustu dalších, nejen fotbalových, úspě-
chů. 

Petra Frýdková

skou biodiverzitou – druhovou pestrostí, 
kterou bychom jinde v ČŘ jen těžko hle-
dali. Setkáme se zde s velkým množstvím 
druhů ptáků i vzácnými druhy hmyzu 
navázanými právě na tento ekosystém. 
Bez výrazného zastoupení obojživelníků 
by luh ani luhem nebyl. Moravské Nové 
Vsi nejbližší původní zachovalý lužní les 
najdeme v rezervaci Skařiny u Slovan-
ského hradiště Mikulčice a další ukázky 
lužní krajiny pak kolem Stibůrkovských 
jezer a i jinde v Tvrdonickém polesí.

Nivní louky jsou další neodmyslitel-
nou častí lužní krajiny, a to i přesto že 
většina z nich vznikla uměle odlesněním 
a pravidelným kosením. Louky tvoří vý-
znamnou složku krajiny jak svou este-
tickou či zemědělskou funkcí, tak jako 
samočisticí fi ltr krajiny. Udává se však, 
že od roku 1938 jich k dnešku již dvě 
třetiny ubylo. Nivní louky můžeme na-
vštívit zejména na Soutoku, např. kolem 

Pohanska a také kolem Slovanského hra-
diště nebo u Hodonína, kde se nachází 
Očovské louky. U všech lokalit se však 
pro chybějící záplavu rostlinná skladba 
proměňuje ve více suchomilnou.

Neodlučně jsou s luhy spjata slepá 
a mrtvá ramena řek či periodické mok-
řady obsazené vzácnými druhy rostlin 
a živočichů, z nichž mnohé patří mezi 
ohrožené či chráněné.

Na jižní Moravě lužní lesy zaujímají 
rozlohu okolo 9,5 tisíce hektarů lesa. Na 
2 tisíce hektarů je navazujících nivních 
luk a mokřadů. To je zhruba 30% všech 
lužních lesů České republiky. Rovněž je 
zajímavé, že cca 0,8% (tedy 89ha) rozlo-
hy těchto lesů náleží do věkového stup-
ně nad 140 let. Porosty starší 100 let za-
ujímají pak celkem 22% rozlohy a 2 313 
hektarů. Tato čísla se však patrně díky 
těžbě rychle proměňují.

Zajímavých čísel však můžeme o lu-

zích najít více. Vědci např. napočítali na 
1 ha stoletého lužního lesa téměř 20 mi-
lionů listů. Tato organická hmoty stro-
mového patra by měla mít hmotnost 
neuvěřitelných 360 tun. 

Lužní lesy si zaslouží naši pozornost 
a úctu. Plní nespočetné množství funkcí. 
Cenit bychom si měli například funkce 
klimatické - zmírňování extrémních let-
ních teplot a nedostatku srážek, přínosu 
k vyrovnávání vodního cyklu, apod. Vý-
znam luhů však lze vnímat také z hledis-
ka krajinotvorného, rekreačního, estetic-
kého, botanického či hospodářského. 

Určitě je dobré se s lužní přírodou 
seznámit a porozumět jí. Jen tak ji do-
kážeme dobře chránit pro další genera-
ce. A tak se v dalších dílech seznámíme 
s fl órou i faunou luhů, jejich ohrožení 
i ochraně.

Dalimil Toman
Hnutí Brontosaurus Podluží
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Kulturní kalendář 2019
13. dubna Přehlídka dětských folklorních souborů

  pořádá DFS Jatelinka

13. dubna Jarní otevřené sklepy

  pořádá Vinařský spolek

20. dubna Velikonoce a víno

  pořádá Vinaříček

1. května Den lidových řemesel

  pořádá Městys Moravská Nová Ves
  
  Přehlídka neoveských vín

  pořádá Vinařský spolek 

4. května Moravská v růžovém

  pořádá Vinaříček

18. května Neoveský gurmán

  pořádá Minipivovar Na Vyhlídce

17. - 18. května Oblastní výstava vín Podluží

  pořádá Vinařský spolek

2. června Dětský den

  pořádá Městys

8. června Fotbalový turnaj přípravek

  pořádá Fotbalový klub

22. června Zahrávání hodů

  pořádá ženský sbor Neoveské heriny

22. června Josef Alois Náhlovský a kapela Kozí bobky 

  ve Vinných sklepech Podluží

  Pořádá Vinné sklepy Podluží

5. července Letní otevřené sklepy

  pořádá Vinařský spolek

27. července Hodovní otevřené sklepy

  pořádá Vinaříček

27. - 30. července Svatojakubské hody

  pořádá Slovácký krúžek

14. září   Slavnost VINOBRANÍ

  pořádá Městys Moravská Nová Ves
  Ochutnávka vín odrůdy Cabernet Moravia
  pořádá Vinařský spolek 

21. září  Guláš fest

  pořádá Restaurace u Sečkářů

  Hasičská soutěž v TFA „Železný Hasík”

  pořádá SDH

28. září  Václavský burčákový pochod

  pořádá Vinaříček

18. - 20. října Výstava papírových modelů

  pořádá Modelářský kroužek v prostorách 
  tělocvičny ZŠ

26. října  Víno a dýně

  pořádá Vinaříček

2. listopadu Podzimní otevřené sklepy

  pořádá Vinařský spolek

3. listopadu  Strašidýlkování aneb hasičský „HELLOWEEN”

  pořádá sbor dobrovolných hasičů

14. listopadu Setkání seniorů

  pořádá Městys Moravská Nová Ves

1. prosince Slavnostní rozsvícení vánočního stromu 

  a mikulášský jarmark

  pořádá Městys s místními spolky

7. prosince Mikulášský karneval s nadílkou

  pořádá sbor dobrovolných hasičů

14. prosince Vánoční koncert Štěpánských koledníků

  pořádá Městys Moravská Nová Ves

26. prosince Žehnání vína

  pořádá Městys, místní zahrádkářský svaz 
  a Vinařský spolek

31. prosince Silvestrovský ohňostroj

v 18.00 hodin pořádá Městys Moravská Nová Ves
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Inzerce

Koupím byt 2+1, 3+1 

v M.N.Vsi 

nebo blízkém okolí. 

Nabídněte prosím. 
Tel: 604 590 583

Hledám RD v Moravské 
Nové Vsi nebo s dobrou 
dojezdností do Břeclavi. 

Opravy nevadí. 
Tel: 605 982 553

AUTOCENTRUM 

BORA 
Lanžhot 

Pověřený autoservis provádí 
ekologickou likvidaci aut, mo-
torek, traktorů a vozíků. Odvoz 
vraků a vystavení dokladu o 
ekologické likvidaci vše zdar-
ma. Výkup autobaterií

email:
autocentrumbora@seznam.cz 

telefon:  
777 225 960 
603 103 874

PŘIVÝDĚLEK PŘI ZAMĚSTNÁNÍ NA VEDLEJŠÍ ČINNOST

ZA 2-3 HODINY DENNĚ 8-15 000 MĚSÍČNĚ
PRÁCE V OBORU ZDRAVÉHO ŽIVOTNÍHO STYLU

MOŽNOST BUDOVÁNÍ TRVALÉHO REZIDUÁLNÍHO PŘÍJMU
VÍCE INFO NA  kovarska457@obemail.com  
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Děti z Hnutí Brontosaurus

Mladí hasiči

Krojový ples

Fotbalová minipřípravka

Fotogalerie z uplynulých akcí

Mažoretky Zuzanky

Maškarní ples
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